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Na prośbę władz samorządowych w środę, 11 
grudnia, do urzędu gminy przyjechały osoby, których 
starania i zaangażowanie zaowocowały podłączeniem 
Sierakowic do gazociągu. Spotkanie było także okazją 
do podsumowania inwestycji. 

– W imieniu społeczności lokalnej pragnę zło-
żyć podziękowanie za wsparcie, aktywny udział i za-
angażowanie w starania na rzecz rozbudowy sieci ga-
zowej na terenie gminy Sierakowice. Po tym wyjątko-
wo intensywnym okresie starań o gazyfikację gminy 
śmiało możemy stwierdzić, że realizowany projekt jest 
jednym z ważniejszych przedsięwzięć na naszym te-
renie, dzięki któremu poczynione zostały kolejne kroki 
na drodze wspierania tak ważnego dla naszych miesz-
kańców i przedsiębiorców rozwoju – powiedział wójt 
Tadeusz Kobiela. 

Podziękowania od władz samorządowych 
otrzymali: Sylwia Surowiec – Dyrektor Oddziału Za-
kładu Gazowniczego w Gdańsku Polskiej Spółki Ga-
zownictwa sp. z o.o.; Piotr Lamparski – Zastępca Dy-
rektora ds. Technicznych Oddziału Zakładu Gazowni-
czego w Gdańsku Polskiej Spółki Gazownictwa sp.
z o.o.; Aleksander Retz – Kierownik Gazowni w Żu-
kowie Oddziału Zakładu Gazowniczego w Gdańsku, 
Senator Stanisław Lamczyk i Adam Kielak – do nie-
dawna Prezes Zarządu PGNiG Gazprojekt SA.

Po spotkaniu w urzędzie, goście obejrzeli także 
pierwszy w gminie budynek użyteczności publicznej 
ogrzewany gazem ziemnym, czyli odrestaurowany 
sierakowicki dworzec PKP.

Gaz to dla mieszkańców gminy Sierakowice 
nowe źródło ogrzewania, więc zainteresowanie przyłą-
czeniem do sieci gazowej jest bardzo duże. Codziennie 
są wydawane kolejne decyzje i warunki przyłączenia. 
Już wiadomo, że sieć gazowa będzie rozbudowywana, 
najpierw w kierunku Gowidlina, później także w kie-
runku Pałubic. Zamierzeniem Polskiej Spółki Gazow-
nictwa jest połączenie sierakowickiego gazociągu
z siecią biegnącą przez Siemirowice, co będzie miało 
wpływ na bezpieczeństwo energetyczne. 
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Apel do sołtysów i mieszkańców gminy Sierakowice

W związku z okresem zimowych chłodów zwracam się z prośbą do wszystkich sołtysów i mieszkańców 
gminy Sierakowice, aby podjęli współpracę z Gminnym Ośrodkiem Pomocy Społecznej w Sierakowicach.

Okres zimowy jest okresem szczególnym ze względu na niskie temperatury, tym samym  stanowi 
zagrożenie dla zdrowia i życia osób bezdomnych, samotnych, starszych oraz niepełnosprawnych. Apelujemy do 
Państwa o przekazywanie nam informacji, które mogą przyczynić się do udzielenia szybkiej i niezbędnej pomocy 
osobom potrzebującym, przez co uda się uniknąć ludzkiej tragedii.

Wszelkie informacje można zgłaszać w siedzibie Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Sierako-
wicach przy ulicy Lęborskiej 34 lub dzwonić pod numer telefonu 58 681 93 92.

Ryszard Klajn
Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej

w Sierakowicach
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Urząd Gminy Sierakowice informuje, że osoby 
zainteresowane przyłączeniem do sieci gazowej mogą 
składać wniosek o określenie warunków przyłączenia 
w przedsiębiorstwie gazowniczym Polska Spółka 
Gazownictwa sp. z o.o. w Żukowie lub Gdańsku.

Polska Spółka Gazownictwa Sp. z o.o.,
Oddział Zakład Gazowniczy w Gdańsku
Gazownia w Żukowie
ul. 3 Maja 25A, 83-330 Żukowo
tel. 58 325 80 00
lub
Polska Spółka Gazownictwa sp. z o.o.
ul. Wałowa 41/43, 80-858 Gdańsk
tel. 58 326 25 00, faks 58 326 35 04
www.psgaz.pl

link: https://www.psgaz.pl/przylaczenie-do-sieci-
gazowej1

Do wniosku należy dołączyć kopię mapy do 
celów informacyjnych, uwzględniającą usytuowanie 
działek. Na mapie można również zaznaczyć propo-
nowaną lokalizację szafki gazowej.

Przyłączenie obiektu do sieci gazowej odbywa 
się na wniosek Klienta złożony w przedsiębiorstwie 
gazowniczym. Zasady przyłączania są regulowane 
ustawą Prawo energetyczne oraz aktami wykonaw-
czymi, z których podstawowym jest Rozporządzenie 
Ministra Gospodarki z dnia 2 lipca 2010 r. w sprawie 
szczegółowych warunków funkcjonowania systemu 
gazowego (t. j. Dz. U. z 2014 r., poz. 1059).

Przyłączenie do sieci gazowej
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Radni zaakceptowali plan finansowy na przy-
szły rok. We wtorek, 10 grudnia, jednogłośnie prze-
głosowali uchwałę budżetową. 

Zgodnie z założeniami uchwały dochody usta-
lono na poziomie 132 732 904 zł, a wydatki w kwocie 
134 932 904 zł. Deficyt w wysokości 2 200 000 zł 
zostanie sfinansowany przychodami pochodzącymi ze 
sprzedaży wyemitowanych obligacji. 

Na realizację zadań inwestycyjnych przewi-
dziano kwotę w wysokości 26 194 164 zł, z czego
12 082 000 zł to środki własne gminy. Do ogólnej 
sumy przewidzianej na inwestycje należy doliczyć 
także środki przeznaczone na bieżące utrzymanie dróg 
(m.in. odśnieżanie i równiarki) w kwocie 630 tys. zł.

Niektóre z zaplanowanych na 2020 rok zadań 
inwestycyjnych są kontynuacją tegorocznych, np. 
dokończenie prac przy budowie stanicy kajakowej
w Gowidlinie wraz z drogą dojazdową czy moderni-
zacja dróg (Mojusz – Łączki, drogi w Sierakowicach
i Kamienicy Królewskiej). Inne – jak projekt OZE dla 
Kaszub – już zostały zrealizowane, ale zapłata nastąpi 
jednorazowo dopiero w przyszłym roku. 

Jedną z ważniejszych inwestycji ma być budo-
wa stadionu lekkoatletycznego w Sierakowicach. Do-
finansowanie na ten cel w kwocie 1,5 mln zł sierako-
wicki samorząd pozyskał z Ministerstwa Sportu już 
dwa lata temu, jednakże inwestycja nie została wów-
czas zrealizowana ze względu na zbyt wysokie oferty 
składane w przetargach przez potencjalnych wyko-
nawców. Gminie udało się renegocjować przesunięcie 
środków na lata 2020-21.  
Szczegóły zadań inwestycyjnych: 
ź Modernizacja drogi transportu rolnego relacji Mojusz 
– Łączki (II etap) – 350 000 zł
ź B udowa i rozbudowa dróg gminnych (Gryfa Ka-
szubskiego w Kamienicy Królewskiej, Kopernika,
św. Floriana i Chłopskiej w Sierakowicach) – Fundusz 
Dróg Samorządowych – 560 000 zł
ź B udowa, rozbudowa i przebudowa dróg gminnych 
(ulice w Gowidlinie: Wyszyńskiego, Karczykow-
skiego i Piłsudskiego, ulice: Dębowa i Sportowa
w Sierakowicach oraz droga Tuchlino – Zarębska
w obu kierunkach) – Fundusz Dróg Samorządowych – 
3 000 000 zł 
ź Projekty techniczne – 471 000 zł 
ź „Pomorskie Szlaki Kajakowe” – budowa stanicy 
kajakowej i żeglarskiej, drogi dojazdowej, zagospo-
darowania terenu i zakup żaglówek w Gowidlinie –
1 600 000 zł 

ź Budowa ścieżki pieszo-rowerowej w Kawlach –
408 000 zł 
ź Budowa ścieżki pieszo-rowerowej na odcinku Kawle 
– Gowidlino – 1 100 000 zł 
ź Wykup gruntów – 330 000 zł 
ź Zakupy inwestycyjne – 35 000 zł 
ź Modernizacja i remont budynku przy ulicy Brzo-
zowej na zamiejscowy punkt Wydziału Komunikacji 
Starostwa Powiatowego w Kartuzach – 265 000 zł
ź Zakupy inwestycyjne – łódź ratownicza z wyposa-
żeniem dla OSP Gowidlino – 80 000 zł
ź Zakupy inwestycyjne dla OSP (m.in. zestaw narzędzi 
hydraulicznych) – 65 000 zł 
ź Rezerwa inwestycyjna – 1 000 000 zł 
ź Podłączenie instalacji gazowej w SP nr 2, moderni-
zacja elewacji SP w Jelonku, stolarka okienna w SP
w Lisich Jamach – 250 000 zł 
ź Projekty techniczne (rozbudowa i przebudowa SP
w Lisich Jamach) – 90 000 zł  
ź Zakupy inwestycyjne w szkołach podstawowych – 
22 000 zł 
ź Zakupy inwestycyjne dla szkoły branżowej I stopnia 
– 6 000 zł 
ź Dotacja celowa na zakupy inwestycyjne dla Kaszub-
skiego Centrum Medycznego w Sierakowicach –
100 000 zł 
ź Budowa na terenie Powiatu Kartuskiego hospicjum 
stacjonarnego - wsparcie realizacji inwestycji –
420 000 zł 
ź Zakupy inwestycyjne GOPS – 10 000 zł 
ź OZE dla Kaszub-wykorzystanie energetyki rozpro-
szonej na rzecz ograniczenia niskiej emisji w gminach 
Sierakowice, Kartuzy i Sulęczyno – 10 450 164 zł 
ź Węzeł integracyjny wraz z trasami dojazdowymi 
(ścieżki rowerowe Puzdrowo – Kawle i Sierakowice – 
Wygoda Sierakowska) – 2 970 000 zł 
ź Wyposażenie dworca kolejowego w Sierakowicach 
(poczekalnia i pomieszczenia na piętrze) – 40 000 zł 
ź Projekt techniczny zagospodarowania terenu Parku 
Ośmiu Błogosławieństw – 300 000 zł 
ź Opracowanie dokumentacji aplikacyjnej (studium 
wykonalności) – budowa sali wielofunkcyjnej w Sie-
rakowicach – 47 000 zł 
ź Budowa stadionu do lekkiej atletyki w Sierakowi-
cach – 2 210 000 zł 
ź Modernizacja boiska w kompleksie sportowo-rekrea-
cyjnym w Kamienicy Królewskiej (nawodnienie) –
15 000 zł 

AK
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Budżet na 2020 rok uchwalony 
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Tablica pamiątkowa dla pierwszego wójta Sierakowic 

Rada Gminy podję-
ła decyzję o upamiętnieniu 
pierwszego w niepodległej 
Polsce wójta Sierakowic. 
Pamiątkowa tablica po-
święcona Ottonowi Kar-
sznemu zostanie umiesz-
czona na budynku urzędu 
gminy, a jej uroczyste od-
słonięcie odbędzie się 7 lu-
tego 2020 r., w przeddzień 
setnej rocznicy powrotu 

sierakowickich ziem do Polski.
Otton Karszny (ur. 29 listopada 1875 r. w Potę-

gowie, zm. 27 stycznia 1938 r. w Sierakowicach), 
pseudonim „Sambor znad Bałtyku”, był postacią nie-
zwykle barwną: patriota, działacz narodowy, nauczy-
ciel, korespondent pomorskiej prasy, autor wielu opo-
wiadań i powieści historycznych z przeszłości 
Pomorza, które publikował w okresie międzywojen-
nym m.in., w „Gazecie Kartuskiej”. W okresie odzys-

kiwania niepodległości przez Polskę w latach 1918-
1920 został pierwszym nauczycielem języka polskiego 
i religii w szkole w Sierakowicach. W 1919 ludność 
kaszubska wybrała go na sołtysa. Jego pierwszą de-
cyzją była zmiana nazw ulic na polskie. Po kilku mie-
siącach, w grudniu 1919 roku, mimo że jeszcze urzę-
dował wójt Hübner, mieszkańcy Sierakowic obwołali 
wójtem Karsznego. Oficjalnie objął urząd w styczniu 
1920 r., a funkcję wójta sprawował przez dziewięć lat. 

Radni wyrazili wolę uczczenia działalności 
Ottona Karsznego poprzez umieszczenie tablicy 
pamiątkowej na budynku Urzędu Gminy Sierakowice. 
W uzasadnieniu do uchwały napisano: „Tablica ma 
być upamiętnieniem ogromnego zaangażowania
i determinacji pierwszego polskiego wójta Sierakowic 
po odzyskaniu niepodległości. Jego działania oraz ak-
tywność na niwie społecznej są bardzo pozytywnie 
odbierane przez miejscową ludność kaszubską i za-
sługują na uhonorowanie”.

AK
Foto: archiwum „Wiadomości Sierakowickich”

Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej znajduje 
się w dawnych salkach katechetycznych przy ul. 
ks. B. Łosińskiego 1 w Sierakowicach. 

We wtorek 24 grudnia, punkt nieczynny.
Na wizytę można zarejestrować się jedynie pod 
numerem telefonu 536 006 810 (czynnego od 
poniedziałku do piątku w godzinach
od 8.00 do 11.00) lub poprzez internetowy 
s y s t e m  r e j e s t r a c j i  n a  s t r o n i e : 
https://kartuzy.npp-24.pl/ 
Uwaga!
Od stycznia 2020 r. punkt nieodpłatnej pomocy 
prawnej będzie działał w budynku dworca PKP 
przy ul. Piwnej 23 w Sierakowicach.  

Punkt nieodpłatnej pomocy
prawnej

Punkt jest czynny w godzinach:
ź poniedziałek 8.00-12.00
ź wtorek 12.30-16.30
ź środa 8.00-12.00
ź czwartek11.00-15.00
ź piątek 11.00-15.00
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ź Modernizacja boiska w kompleksie sportowo-rekrea-
cyjnym w Kamienicy Królewskiej (nawodnienie) –
15 000 zł 

AK

11 (349) grudzień 2019

Budżet na 2020 rok uchwalony 

5

Tablica pamiątkowa dla pierwszego wójta Sierakowic 

Rada Gminy podję-
ła decyzję o upamiętnieniu 
pierwszego w niepodległej 
Polsce wójta Sierakowic. 
Pamiątkowa tablica po-
święcona Ottonowi Kar-
sznemu zostanie umiesz-
czona na budynku urzędu 
gminy, a jej uroczyste od-
słonięcie odbędzie się 7 lu-
tego 2020 r., w przeddzień 
setnej rocznicy powrotu 

sierakowickich ziem do Polski.
Otton Karszny (ur. 29 listopada 1875 r. w Potę-

gowie, zm. 27 stycznia 1938 r. w Sierakowicach), 
pseudonim „Sambor znad Bałtyku”, był postacią nie-
zwykle barwną: patriota, działacz narodowy, nauczy-
ciel, korespondent pomorskiej prasy, autor wielu opo-
wiadań i powieści historycznych z przeszłości 
Pomorza, które publikował w okresie międzywojen-
nym m.in., w „Gazecie Kartuskiej”. W okresie odzys-

kiwania niepodległości przez Polskę w latach 1918-
1920 został pierwszym nauczycielem języka polskiego 
i religii w szkole w Sierakowicach. W 1919 ludność 
kaszubska wybrała go na sołtysa. Jego pierwszą de-
cyzją była zmiana nazw ulic na polskie. Po kilku mie-
siącach, w grudniu 1919 roku, mimo że jeszcze urzę-
dował wójt Hübner, mieszkańcy Sierakowic obwołali 
wójtem Karsznego. Oficjalnie objął urząd w styczniu 
1920 r., a funkcję wójta sprawował przez dziewięć lat. 

Radni wyrazili wolę uczczenia działalności 
Ottona Karsznego poprzez umieszczenie tablicy 
pamiątkowej na budynku Urzędu Gminy Sierakowice. 
W uzasadnieniu do uchwały napisano: „Tablica ma 
być upamiętnieniem ogromnego zaangażowania
i determinacji pierwszego polskiego wójta Sierakowic 
po odzyskaniu niepodległości. Jego działania oraz ak-
tywność na niwie społecznej są bardzo pozytywnie 
odbierane przez miejscową ludność kaszubską i za-
sługują na uhonorowanie”.

AK
Foto: archiwum „Wiadomości Sierakowickich”

Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej znajduje 
się w dawnych salkach katechetycznych przy ul. 
ks. B. Łosińskiego 1 w Sierakowicach. 

We wtorek 24 grudnia, punkt nieczynny.
Na wizytę można zarejestrować się jedynie pod 
numerem telefonu 536 006 810 (czynnego od 
poniedziałku do piątku w godzinach
od 8.00 do 11.00) lub poprzez internetowy 
s y s t e m  r e j e s t r a c j i  n a  s t r o n i e : 
https://kartuzy.npp-24.pl/ 
Uwaga!
Od stycznia 2020 r. punkt nieodpłatnej pomocy 
prawnej będzie działał w budynku dworca PKP 
przy ul. Piwnej 23 w Sierakowicach.  

Punkt nieodpłatnej pomocy
prawnej

Punkt jest czynny w godzinach:
ź poniedziałek 8.00-12.00
ź wtorek 12.30-16.30
ź środa 8.00-12.00
ź czwartek11.00-15.00
ź piątek 11.00-15.00
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„Kobiety w działaniu”
Kontynuacja mikroprojektu „Żeby domy się otworzyły”

Dnia 16 października, w ramach mikro-
projektu „Żeby domy się otworzyły” Uniwer-
sytetu Ludowego Kobiet Aktywnych (ULKA), 
realizowanego przez Teresę Kożyczkowską
z Szopy, Magdalenę Lidzbarską z Szopy i Gra-
żynę Brzeską z Sierakowic, odbyło się kolejne 
„Spotkanie przy śpiewie” w gościnnych pro-
gach Szkoły Podstawowej w Szopie. W spotka-
niu uczestniczyli mieszkańcy wsi Szopa i Bąc-
ka Huta. Śpiewaliśmy pieśni kaszubskie, 
patriotyczne i pobożne. Przygrywała nam za-
przyjaźniona akordeonistka z Kościerzyny, pa-
ni Kinga. To było wyjątkowo rozśpiewane spot-
kanie.

W wyniku działań ULEK z KUL Wieżyca 
powstało 23 października Koło Gospodyń Wiejskich 
w Szopie. KGW zostało zarejestrowane w Agencji 
Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w Kartu-
zach. Koło liczy 16 członkiń. 

Kilka dni później, 28 października, w ramach 
mikroprojektu „Żeby domy się otworzyły” odbyły się 
dla członkiń nowo powstałego KGW warsztaty 

dekorowania tkaniny metodą tzw. wybijanki. War-
sztaty prowadzone były przez Lewii i Iwana Bilskich
z Ukrainy. Uczestniczki dekorowały płócienne torby 
motywami roślinnymi, wywodzącymi się z ukraińskiej 
i kaszubskiej kultury ludowej.

Następnego dnia w szkole w Szopie odbyło się 
spotkanie z psychologiem Barbarą Liedtke-Kątnik
w ramach mikroprojektu „Żeby domy się otworzyły”. 
Zostały poruszone tematy: „Jak skutecznie komuni-
kować się w społeczności lokalnej” oraz „Dialog mo-
tywujący - do czego służy w otoczeniu”. Uczestnicy 
chętnie dyskutowali oraz wymieniali poglądy, co 
sprawiło, że spotkanie było bardzo wartościowe.

W ramach działalności Koła Gospodyń Wiej-
skich w listopadzie i grudniu miały miejsce kolejne 
spotkania śpiewacze. Uczestnicy – a wśród nich także 
panowie – uczyli się śpiewać kolędy w języku ka-
szubskim pod czujnym okiem profesjonalisty – Sławo-
mira Bronka, dyrygenta chóru DISCANTUS. 

Grażyna Brzeska, foto: nadesłane

Uczestnicy spotkania z psycholog Barbarą Liedtke-Kątnik (druga z prawej) 

Rozśpiewane spotkanie w szkole w Szopie

Założycielki Koła Gospodyń Wiejskich w Szopie:
Magdalena Lidzbarska, Dorota Kroll i Grażyna Brzeska

Naukę śpiewu prowadził Sławomir Bronk
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Biesiada dla seniorów w Gowidlinie

Listopadowe obchody Dnia Seniora to uro-
czystość, która już na stałe wpisała się do kalendarza 
wydarzeń organizowanych w Gowidlinie. Pomysło-
dawczynią i organizatorką spotkania dla najstarszych 
mieszkańców sołectwa i parafii gowidlińskiej jest pani 
sołtys Jolanta Dyszer.  

Z zaproszenia na obchody Dnia Seniora sko-
rzystało około stu osób, które w sobotnie przedpołud-
nie 16 listopada pojawiły się w gościnnych progach 
gowidlińskiej szkoły podstawowej. Uroczystość cie-
szy się dużym zainteresowaniem i – jak zapewnia Jo-
lanta Dyszer – z roku na rok frekwencja jest coraz 
większa. 

Nie zabrakło atrakcji przygotowanych przez 
organizatorów. Rozpoczęło się występem artystycz-
nym młodzieży, która zaprezentowała program nawią-
zujący do obchodzonej kilka dni wcześniej rocznicy 
odzyskania przez Polskę niepodległości. Do uczestni-
ków spotkania wiele ciepłych słów skierował wójt Ta-
deusz Kobiela. 

Później był czas na poczęstunek przygotowany 
przez Koło Gospodyń Wiejskich „Jezioranki”. Panie 
umiliły także czas biesiadnikom piosenkami, wiersza-
mi i żartami. Spotkanie przebiegało w miłej i wesołej 
atmosferze. 

AK, foto: Jolanta Dyszer
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„Wracamy do korzeni” – to tytuł jed-
nego z projektów, jaki realizuje w tym roku 
Koło Gospodyń Wiejskich „Marzëbiónczi”
z Długiego Krza. Na projekt składa się cykl 
warsztatów przybliżających dawną wiedzę
i rękodzieło. Uzupełnieniem zajęć była wy-
cieczka śladami naszej historii.

Realizacja projektu rozpoczęła się 
wiosną pierwszą edycją warsztatów zielar-
skich. Uczestniczki przygotowywały wówczas 
syropy z kwiatów bzu i mniszka lekarskiego. 
Druga edycja warsztatów zielarskich odbyła 
się jesienią. Poza sporządzaniem ziołowych 
medykamentów uczestniczki zdobywały wie-
dzę, analizując literaturę fachową i poznając nasze ro-
dzime zioła i ich zastosowanie w lecznictwie i gospo-
darstwie domowym. Korzystając z własnych receptur 

przygotowywały także 
zielarskie mikstury. 

Jesienią  panie 
przygotowywały wiązan-
ki kwiatów i stroiki na 
groby bliskich. W ramach 
projektu zrealizowano 
warsztaty garncarskie
i  tworzenia  kar tek ,
a w planie są także myd-
larskie, kosmetyczne i rę-
kodzielnicze – uczest-
niczki będą uczyć się nie-
mal zapomnianej sztuki 
plecionkarstwa i wytwa-
rzania kwiatów z bibuły. 

Dorota Wolska, szefowa koła, zwraca uwagę 
na fakt, że dziś ludzie – zamiast wytwarzać – wolą ku-
pować, a tym samym idą na łatwiznę. Tymczasem wie-
le rzeczy – dekoracje okolicznościowe i świąteczne, 
kompozycje kwiatowe na różne okazje, kartki świą-
teczne i urodzinowe, a nawet kosmetyki – można wy-
konać własnoręcznie, mając do dyspozycji podsta-
wowe półprodukty i odrobinę chęci. Na szczęście rę-
kodzieło staje się coraz popularniejsze, podobnie jak 
dawanie drugiego życia używanym przedmiotom. Nie 
bez znaczenia jest przypominanie i zachowanie od za-
pomnienia wiedzy naszych przodków, czego dosko-
nałym przykładem jest projekt „Wracamy do korzeni”. 

Częścią projektu jest także poznawanie historii 
naszego kraju. W związku z tym uczestniczki zwie-
dziły Muzeum II Wojny Światowej w Gdańsku. 

 Projekt „Wracamy do korzeni” skierowany 
był nie tylko do członkiń KGW „Marzëbiónczi”. Do-
rota Wolska zapewnia, że panie są otwarte na współ-
pracę, więc do udziału w projekcie zaprosiły także 
osoby spoza koła.

„Marzëbiónczi” odtwarzają zapomnianą wiedzę i rękodzieło

AK, foto: nadesłane
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wielu lat w zdrowiu i w bożej łasce, pociechy z dzieci
i wnucząt i aby chciały słuchać waszych dobrych rad, 
docenić waszą mądrość i korzystać z waszego boga-
tego doświadczenia życiowego, bo być może dzięki 
temu w polskich rodzinach będzie lepiej. 

Po przemówieniu wzniesiono toast lampką 
szampana i nastąpiło wręczenie prezydenckich odzna-

czeń oraz listów gratulacyjnych od władz gminy. Każ-
da z par otrzymała także upominek ufundowany przez 
Gminę Sierakowice. Organizatorzy przygotowali tak-
że niespodziankę dla jubilatów – wystąpił przed nimi 
Kaszubski Zespół Pieśni i Tańca „Sierakowice”. 

Tekst i foto: AK

Państwo Elżbieta i Jacek Grzenkowiczowie 

Pan Kazimierz Bulczak Państwo Stanisława i Władysław Cichoszowie 

Państwo Janina i Łucjan Kreftowie Państwo Gertruda i Wacław Zielonkowie

10 11 (349) grudzień 2019

(…) Miłość cierpliwa jest,
łaskawa jest.
Miłość nie zazdrości,
nie szuka poklasku,
nie unosi się pychą;
nie dopuszcza się bezwstydu,
nie szuka swego,
nie unosi się gniewem,
nie pamięta złego;
nie cieszy się z niesprawiedliwości,
lecz współweseli się z prawdą.
Wszystko znosi,
wszystkiemu wierzy,
we wszystkim pokłada nadzieję,
wszystko przetrzyma.
Miłość nigdy nie ustaje (…)

Parom małżeńskim, które przeżyły wspólnie 
50 lat Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej nadaje 
Medal za Długoletnie Pożycie Małżeńskie. Uroczys-
tość wręczenia odznaczeń przez przedstawicieli władz 
samorządowych jest niezwykle miłym i wzruszającym 
wydarzeniem. Uroczystość dla złotych jubilatów z te-
renu Gminy Sierakowice zorganizowano 29 listopada 
w Dworku Ńemino w Łyśniewie Sierakowickim. Za-
proszono na nią także pary, które w bieżącym roku 
świętowały 60. i 65. rocznicę ślubu. Gospodarzami 
spotkania byli: Wójt Tadeusz Kobiela, Teresa Skierka
z Urzędu Stanu Cywilnego, Ewelina Lila – sekretarz 
gminy oraz Mirosław Kuczkowski – przewodniczący 
Rady Gminy.

Pięćdziesiąt lat temu małżonkowie ślubowali 
sobie miłość, wierność i wspólne życie na dobre i na 
złe. Tegoroczny jubileusz jest świadectwem, że wy-
trwali w swoich przyrzeczeniach,  pokonując wspólnie 
wszelkie przeciwności losu.  

W 2019 roku 50. rocznicę ślubu, czyli złoty 
jubileusz, obchodziło 26 par. Są to Państwo:
ź Maria i Alojzy Bochentynowie
ź U rszula i Jan Bojanowscy
ź H alina i Alfons Bulczakowie
ź K rystyna i Mieczysław Cyperscy
ź Halina i Zbigniew Cyranowie
ź J anina i Zygmunt Klasowie
ź Genowefa i Edmund Klinkoszowie
ź H alina i Leon Konkelowie
ź M aria i Stanisław Konkelowie
ź H elena i Jan Labuddowie
ź T eresa i Alfons Lemanowie
ź Z ofia i Czesław Lisowie
ź R egina i Alfons Mielewczykowie

ź H elena i Władysław Paraccy
ź L udwika i Zygmunt Petkowie
ź I rena i Kazimierz Piaskowie
ź R egina i Konrad Piochowie
ź A dela i Paweł Piwkowie
ź M onika i Edwin Pobłoccy
ź W anda i Zygfryd Ramczykowie
ź J adwiga i Jan Syldatkowie 
ź I rena i Leon Szulcowie
ź J anina i Eugeniusz Tesmerowie
ź M aria i Jerzy Trederowie
ź J adwiga i Zygmunt Trederowie
ź H alina i Bernard Wentowie 

Diamentową, czyli 60. rocznicę ślubu obcho-
dzili Państwo:
ź S tefania i Kazimierz Bulczakowie 
ź S tanisława i Władysław Cichoszowie 
ź J anina i Łucjan Kreftowie
ź T eresa i Władysław Trederowie
ź G ertruda i Wacław Zielonkowie

Żelazną, czyli 65. rocznicę ślubu w mijającym 
roku obchodzili Państwo: 
ź E lżbieta i Jacek Grzenkowiczowie 
ź Bronisława i Stanisław Michalakowie 
ź A nna i Jan Stenkowie 

Pary z tak długoletnim stażem małżeńskim są 
przykładem, że dzięki miłości, wzajemnemu szacun-
kowi, wyrozumiałości i umiejętności wybaczania 
można zbudować silny i trwały związek, który może 
być wzorem do naśladowania dla młodszych gene-
racji. Dlatego nie zabrakło gratulacji i życzeń, które
w imieniu swoim oraz samorządu i pracowników 
administracji złożył szacownym jubilatom wójt Ta-
deusz Kobiela. 

– Przychodzi taki czas, gdy ludzie zastanawiają 
się, jak szybko mija życie – powiedział wójt Tadeusz 
Kobiela. – U was jest to 50 lat wspólnego życia. Wśród 
nas jest kilka par, które przeżyły razem 60 i 65 lat. 
Dobrze się stało, że władze państwowe chcą uhono-
rować i odznaczyć pary z pięćdziesięcioletnim stażem 
małżeńskim. Ale to Państwo najlepiej wiecie, że czas 
szybko mija, co najlepiej widać po dzieciach i wnu-
kach. Dziś trzeba cieszyć się z tego darowanego czasu, 
ale i mieć nadzieję, że jeszcze wiele przed wami. 
Chciałbym wam życzyć jeszcze wielu lat życia w do-
brym zdrowiu, abyście mogli cieszyć się dziećmi, 
wnukami i prawnukami. W waszym życiu niejedno-
krotnie obok radosnych chwil bywały także smutne, 
ale o nich się nie myśli, bo pamięta się to, co dobre. 
Problemy, troski, ból, choroby hartują człowieka
i sprawiają, że jest silniejszy. Teraz życzę wam jeszcze 

Złote, diamentowe i żelazne jubileusze małżeńskie
Pół wieku razem na dobre i na złe
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Państwo Regina i Alfons Mielewczykowie Państwo Helena i Władysław Paraccy 

Pani Ludwika Petke Państwo Irena i Kazimierz Piaskowie

Państwo Adela i Paweł Piwkowie Państwo Monika i Edwin Pobłoccy

Państwo Jadwiga i Jan Syldatkowie Państwo Irena i Leon Szulcowie

12 11 (349) grudzień 2019

Państwo Janina i Zygmunt Klasowie Państwo Halina i Leon Konkelowie

Państwo Maria i Stanisław Konkelowie

Państwo Helena i Jan Labuddowie Państwo Teresa i Alfons Lemanowie

Państwo Zofia i Czesław Lisowie

Państwo Urszula i Jan Bojanowscy Państwo Krystyna i Mieczysław Cyperscy
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Państwo Janina i Eugeniusz Tesmerowie Państwo Maria i Jerzy Trederowie

Państwo Jadwiga i Zygmunt Trederowie Państwo Halina i Bernard Wentowie

Życzenia jubilatom złożył wójt Tadeusz Kobiela
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„Szlachetna Paczka” to największy ogólnopol-
ski projekt społeczny, którego głównym celem jest ma-
terialna pomoc rodzinom i osobom znajdującym się w 
trudnej sytuacji życiowej. Podczas Weekendu Cudów, 
czyli w dniach 7-8 grudnia wolontariusze przekazali 
paczki przygotowane przez darczyńców. W tym roku 
po raz drugi akcję prowadzono w rejonie Sierakowic. 

Do akcji zgłoszono 22 rodziny, ale tylko 12 za-
kwalifikowało się do otrzymania pomocy. Były to ro-
dziny z gminy Sierakowice, Sulęczyno i Chmielno. 
Darczyńcy – czyli firmy, instytucje, szkoły i osoby pry-
watne – wybierali rodziny i przygotowali dla nich sper-
sonalizowane paczki, które później przywieźli do ma-
gazynu zlokalizowanego w Zespole Szkół Ponadgim-
nazjalnych w Sierakowicach. Dostarczeniem poda-
runków do potrzebują-
cych zajęli się wolon-
tariusze na czele z lider-
ką akcji - Katarzyną 
Mielewczyk.  

Dary trafiły do 
rodzin wielodzietnych, 
osób starszych, niepeł-
nosprawnych i schoro-
wanych. Dzięki akcji 
„Szlachetna Paczka” ich 
święta będą w tym roku 
wyjątkowe. 

Wolontariusze 
składają podziękowania 
dyrekcji Zespołu Szkół 
Ponadgimnazjalnych
i Branżowej Szkoły
I Stopnia za udostęp-
nienie miejsca i wspar-
cie oraz dla uczniów
i nauczycieli za udeko-
rowanie magazynu.

Nieoceniona była także pomoc sponsorów, 
którym także należą się ogromne słowa podziękowa-
nia. W tym roku akcję wsparli:
ź Delikatesy Ribena
ź Reklama4YOU
ź Centrum Zaopatrzenia Rolnictwa „U Andrzeja”
ź Miłość Party Shop
ź Restauracja 27
ź Pizzeria Italiana
ź Kawiarnia Cukrowe Smaki

AK
Foto: nadesłane

Druga edycja akcji „Szlachetna Paczka” w Sierakowicach
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Wychodząc naprzeciw oczekiwaniom naszym stałym jak i nowym klientom od 2017 r. jesteśmy MULTIAGENCJĄ 
UBEZPIECZENIOWĄ, u nas ubezpieczysz swój samochód nawet bez wychodzenia z domu.

Kończy Ci się ubezpieczenie ?

Oferujemy Ubezpieczenia :
ź samochodu
ź na życie i zdrowotne
ź domu i mieszkania

Najczęściej wybieraną opcją ubezpieczenia jest AutoCasco ( AC ) za 500 zł na każdy pojazd.
Oferujemy bardzo niską i korzystną składkę OC na samochody powyżej 25 lat.

Przebijemy każdą ofertę, wystarczy że się ze mną skontaktujesz :)

Tel : 605-877-880 Mateusz
email : mateusz.dargacz@autoszulc.pl lub biuro@autoszulc.pl

18 11 (349) grudzień 2019
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Dziękczynienia, które miało miejsce 4 czerwca 2017 
roku (po raz X) w Świątyni Opatrzności Bożej w War-
szawie. To nie koniec udziału społeczności sierako-
wickiej w wydarzeniach kościelnych: wielu zrzeszeń-
ców obok pozostałych członków naszej społeczności 
corocznie podąża na sianowskie odpusty, a w bieżą-
cym roku (2019) oddział wspierany przedstawicielami 
KZPiT Sierakowice gościł u franciszkanów na Świętej 
Górze Polanowskiej, biorąc udział w V Odpuście Ka-
szubskim w dniu 15 czerwca 2019 roku.

W trakcie mijającej kadencji miały miejsce ko-
lejne Zjazdy Kaszubów (XIX – Rumia 2017 r., XX – 
Luzino 2018 r. i XXI – Chojnice 2019 r.), w których też 
licznie uczestniczyli przedstawiciele oddziału wraz
z członkami rodzin.  

Stała troska o rozwój kultury kaszubskiej i ję-
zyka w wydaniu sierakowickich zrzeszeńców przeja-
wia się też we współorganizacji lub sponsorowaniu na-
gród podczas Gminnego Przeglądu Zespołów Kolęd-
niczych, Pomorskiego Festiwalu „Kaszëbsczé spiéwë” 
i Konkursu recytatorskiego „Rodnô Mòwa”.

Dla społeczności zrzeszonej były 
też organizowane wyjazdy krajoznaw-
czo-turystyczne. Jedną z lepiej zorganizo-
wanych tras stanowił wyjazd w 2018 roku 
szlakiem Floriana Ceynowy w stulecie 
odzyskania niepodległości przez Polskę. 
Trasa wiodła przez Wdzydze, gdzie usta-
wiono słynną chatę z Klonówki, w której 
kaszubscy i kociewscy spiskowcy, pod 
okiem Fl. Ceynowy przygotowywali 
zryw niepodległościowy. Potem przez 
Starogard, gdzie miał się odbyć główny 
szturm powstańczy na pruskie koszary, 
następnie rzeczoną wcześniej Klonówkę 
na Kociewiu, aż do Przysierska, gdzie 
doktor Ceynowa został pochowany.

Ze społeczności zrzeszonej w kadencji 2016 – 
2019 odeszli: Henryk Koss (26 X 2016) i Zygmunt 
Młyński (03.01.2019). 

Aktywnie podczas całej kadencji (jak i w po-
przednich) działał poczet sztandarowy. W ciągu trzech 
lat uczestniczył w 31 różnych uroczystościach, impre-
zach, ale i pożegnaniach zmarłych.

Na zakończenie kadencji wybrano nowe wła-
dze sierakowickiego oddziału ZKP. Funkcję prezesa 
na najbliższe trzy lata powierzono Piotrowi Jelińskie-
mu, wiceprezesem i skarbnikiem został Jan Drywa, 
sekretarzem (nie do zastąpienia na tym stanowisku) – 
Zbigniew Wenta, a Danuta Pioch i Tadeusz Bigus – 
członkami Zarządu. 

Nowo wybranym władzom oddziału życzymy 
determinacji i sukcesów w realizowaniu ambitnych 
zamierzeń na rzecz małej ojczyzny, krzewienia kultury 
kaszubskiej i pielęgnowania języka ojczystego.

Danuta Pioch, Zbigniew Wenta

Właśnie minęła 40. rocznica powołania do ży-
cia oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego
w Sierakowicach. Wydarzenie miało miejsce dokład-
nie 30 listopada 1979 roku - przy wydatnym wsparciu 
Zarządu Głównego w Gdańsku i ówczesnego prezesa 
Stanisława Pestki. Misją Zrzeszenia Kaszubsko-Po-
morskiego jest działalność na rzecz wzmocnienia 
regionalno-etnicznej tożsamości Kaszubów, przy 
jednoczesnej współpracy i współdziałaniu z różnymi 
grupami w interesie rozwoju kulturalno-gospodar-
czego społeczności zamieszkującej Kaszuby.

W celach zapisanych przez sierakowicki od-
dział zobowiązano się propagować folklor kaszubski 

oraz aktywnie działać na rzecz rozwoju haftu kaszub-
skiego. W grupie założycieli i pierwszych władz zna-
leźli się:
Józef Stark – przewodniczący
Andrzej Drewka i Tadeusz Majkowski – zastępcy
Irena Węsierska – sekretarz
Maria Szulc – skarbnik
Zygmunt Wenta, Sebastian Myszkowski, Antoni 
Grzegowski, Edmund Hendrich, Józefa Wróbel, 
Agata Stenka, Franciszek Kuczkowski – członkowie 
Zarządu.

Zarząd podjął starania na rzecz zorganizo-
wania zespołu folklorystycznego, który powstał 8 

40 lat istnienia oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w Sierakowicach

Kadencyjność władz w zrzeszeniu Kaszubsko-
Pomorskim trwa trzy lata, tak jest też w oddziałach 
terenowych. Rok 2019 był graniczną datą kolejnej 
kadencji w tej organizacji. W związku z powyższym 
we wszystkich oddziałach miały miejsce zebrania 
sprawozdawczo-wyborcze. Takowe odbyło się rów-
nież we wrześniu w Sierakowicach. Społeczności 
zrzeszonej prezesował w mijającej kadencji Jan Dry-
wa, a w Zarządzie miał wsparcie ze strony: Tadeusza 
Bigusa (wiceprezesea), Kazimierza Brezy (skarbnika), 
Zbigniewa Wenty (sekretarza) oraz Danuty Pioch 
(członka Zarządu). 

W okresie  kadencji Zarząd odbył 14 spotkań
z bardzo wysoką frekwencją. Praca w zmniejszonym 
składzie członkowskim ułatwiła większą mobilność 
działań tego ciała. Pośród delegatów na Walny Zjazd
w Gdańsku była Danuta Pioch, którą wybrano równo-
cześnie na stanowisko wiceprezesa ZG ZKP. Podczas 
posiedzeń Zarządu wielokrotnie zastanawiano się nad 
słabnącym zaangażowaniem członków oddziału
w wielu inicjatywach i nad tym, co może być przy-
czyną takiego stanu rzeczy – czyżby słynna sentencja, 
że im lepiej – tym gorzej?

Tematem głównym wszelkich działań zrze-
szeńców było umacnianie regionalno-etnicznej tożsa-
mości i troska o język kaszubski. W tym celu oddział 
skupił się na działalności wśród dzieci i młodzieży ze 
szkół gminnych, chyba słusznie zakładając, że dobre 
przygotowanie młodych zapewni dalszą pomyślną 
przyszłość etniczną społeczności. Wzmacnianiu pod-
dawane też było stawianie tezy, że pielęgnowanie języ-
ka, pamięć o historii i kultywowanie tradycji oraz zwy-
czajów zapobiegnie w przyszłości narastającemu po-
czuciu wyobcowania.

W pracy społeczności zrzeszonej zawsze przy-
świeca myśl stawiająca dwujęzyczny charakter na-
szego regionu za wartość, która pozytywnie różnicuje
i ubogaca. W trakcie tej kadencji nadal systematycznie 
organizowano gminny Konkurs wiedzy o regionie (14, 
15 i 16 edycję),  Konkurs pisania w języku kaszubskim 
własnego tekstu (15, 16 i 17 edycję), za które młodzież 
zdobywała cenne nagrody. Główne podziękowania na-
leżą się jednak nauczycielom przygotowującym 
uczestników. Podziękowania należą się też włodarzom 
gminy z wójtem Tadeuszem Kobielą na czele – za 
finansowe wspieranie wielu inicjatyw oddziału ZKP.

Od roku 2007 sierakowicki oddział ZKP 
corocznie nagradzał najlepszych absolwentów gim-
nazjów za średnią ocen powyżej 5.0 oraz wzorowe za-
chowanie, wręczając listy gratulacyjne oraz (dzięki 
sponsoringowi firmy BAT) nagrody finansowe. Na za-
kończenie akcji w roku 2019 (ostatni absolwenci klas 

gimnazjalnych) liczba nagrodzonych sięgnęła okazałe-
go stanu 111 osób.

Na wniosek społeczności zrzeszonej od kwiet-
nia 2016 roku w kościele p.w. św. Jana Chrzciciela za-
częto sprawować comiesięczną mszę świętą z kaszub-
ską liturgią słowa (zawsze w pierwszą niedzielę mie-
siąca). To samo za przyzwoleniem ks. proboszcza Ta-
deusza Knuta zapoczątkowano we wrześniu tegoż ro-
ku w parafii p.w. św. Marcina (w każdą trzecią nie-
dzielę miesiąca). Do chwili obecnej te comiesięczne li-
turgie w języku ojczystym Kaszubów są sprawowane 
w obu kościołach (dzięki wsparciu gminnych szkół
i nauczycieli języka kaszubskiego, a w realizację za-
dania włącza się także KZPiT Sierakowice). Aby 
ułatwić szkołom udział w przygotowywaniu opraw 
kaszubskich mszy, właściciele Ubojni Drobiu Gosz 
zakupili dla każdej ze szkół lekcjonarz kaszubski To je 
słowo Bòżé.

W roku 2018 uroczyście świętowano w Polsce 
100-lecie odzyskania niepodległości. W to wspaniałe 
dzieło włączyli się także Kaszubi. Każdy z oddziałów 
ZKP miał za zadanie wypromować swoich działaczy. 
W Sierakowicach na niewątpliwe upamiętnienie zasłu-
żył działacz niepodległościowy ks. Bernard Łosiński. 
Staraniem fundatorów – Andrzeja Bigusa i Tadeusza 
Bigusa – w przestrzeni publicznej Sierakowic (na ryn-
ku) ustawiono popiersie tego zasłużonego kapłana, ze 
stosownym opisaniem jego dokonań sformułowanych 
w języku polskim i kaszubskim. To On, gdy Polska 
była pod zaborami, dbał i dmuchał w żagle patrio-
tyzmu, przez co może łatwiej było w 1918 roku posiać 
na tych ziemiach ziarno wolności. Dla uświetnienia tej 
niebywałej uroczystości powrotu Polski na mapy Eu-
ropy Danuta Pioch – członek Zarządu sierakowickiego 
oddziału – przetłumaczyła na język kaszubski Kon-
stytucję – podstawowe i najważniejsze prawo każdej 
społeczności. Od tej pory nadrzędny akt prawa pań-
stwowego może być też czytany w języku kaszubskim.

W kończącej się kadencji ustanowiono nowy 
zwyczaj pielęgnowania pamięci o ks. Sychcie. Posta-
nowiono corocznie, w dniu Jego urodzin, tj. 21 marca, 
organizować przy pomniku spotkanie z uroczystym 
składaniem kwiatów i zapalaniem zniczy. W tej uro-
czystości biorą zwykle udział przedstawiciele miej-
scowej szkoły w Sierakowicach oraz uczniowie ze 
szkoły w Puzdrowie, której wybitny Kaszuba patro-
nuje.

W tej kadencji metropolita warszawski kardy-
nał Kazimierz Nycz zaprosił Kaszubów, w tym dele-
gatów Gminy Sierakowice (a były to, obok zrzeszeń-
ców, Tuchlińskie Skrzaty oraz uczniowie Gimnazjum 
w Gowidlinie) jako gości specjalnych podczas Święta 
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Dziękczynienia, które miało miejsce 4 czerwca 2017 
roku (po raz X) w Świątyni Opatrzności Bożej w War-
szawie. To nie koniec udziału społeczności sierako-
wickiej w wydarzeniach kościelnych: wielu zrzeszeń-
ców obok pozostałych członków naszej społeczności 
corocznie podąża na sianowskie odpusty, a w bieżą-
cym roku (2019) oddział wspierany przedstawicielami 
KZPiT Sierakowice gościł u franciszkanów na Świętej 
Górze Polanowskiej, biorąc udział w V Odpuście Ka-
szubskim w dniu 15 czerwca 2019 roku.

W trakcie mijającej kadencji miały miejsce ko-
lejne Zjazdy Kaszubów (XIX – Rumia 2017 r., XX – 
Luzino 2018 r. i XXI – Chojnice 2019 r.), w których też 
licznie uczestniczyli przedstawiciele oddziału wraz
z członkami rodzin.  

Stała troska o rozwój kultury kaszubskiej i ję-
zyka w wydaniu sierakowickich zrzeszeńców przeja-
wia się też we współorganizacji lub sponsorowaniu na-
gród podczas Gminnego Przeglądu Zespołów Kolęd-
niczych, Pomorskiego Festiwalu „Kaszëbsczé spiéwë” 
i Konkursu recytatorskiego „Rodnô Mòwa”.

Dla społeczności zrzeszonej były 
też organizowane wyjazdy krajoznaw-
czo-turystyczne. Jedną z lepiej zorganizo-
wanych tras stanowił wyjazd w 2018 roku 
szlakiem Floriana Ceynowy w stulecie 
odzyskania niepodległości przez Polskę. 
Trasa wiodła przez Wdzydze, gdzie usta-
wiono słynną chatę z Klonówki, w której 
kaszubscy i kociewscy spiskowcy, pod 
okiem Fl. Ceynowy przygotowywali 
zryw niepodległościowy. Potem przez 
Starogard, gdzie miał się odbyć główny 
szturm powstańczy na pruskie koszary, 
następnie rzeczoną wcześniej Klonówkę 
na Kociewiu, aż do Przysierska, gdzie 
doktor Ceynowa został pochowany.

Ze społeczności zrzeszonej w kadencji 2016 – 
2019 odeszli: Henryk Koss (26 X 2016) i Zygmunt 
Młyński (03.01.2019). 

Aktywnie podczas całej kadencji (jak i w po-
przednich) działał poczet sztandarowy. W ciągu trzech 
lat uczestniczył w 31 różnych uroczystościach, impre-
zach, ale i pożegnaniach zmarłych.

Na zakończenie kadencji wybrano nowe wła-
dze sierakowickiego oddziału ZKP. Funkcję prezesa 
na najbliższe trzy lata powierzono Piotrowi Jelińskie-
mu, wiceprezesem i skarbnikiem został Jan Drywa, 
sekretarzem (nie do zastąpienia na tym stanowisku) – 
Zbigniew Wenta, a Danuta Pioch i Tadeusz Bigus – 
członkami Zarządu. 

Nowo wybranym władzom oddziału życzymy 
determinacji i sukcesów w realizowaniu ambitnych 
zamierzeń na rzecz małej ojczyzny, krzewienia kultury 
kaszubskiej i pielęgnowania języka ojczystego.

Danuta Pioch, Zbigniew Wenta

Właśnie minęła 40. rocznica powołania do ży-
cia oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego
w Sierakowicach. Wydarzenie miało miejsce dokład-
nie 30 listopada 1979 roku - przy wydatnym wsparciu 
Zarządu Głównego w Gdańsku i ówczesnego prezesa 
Stanisława Pestki. Misją Zrzeszenia Kaszubsko-Po-
morskiego jest działalność na rzecz wzmocnienia 
regionalno-etnicznej tożsamości Kaszubów, przy 
jednoczesnej współpracy i współdziałaniu z różnymi 
grupami w interesie rozwoju kulturalno-gospodar-
czego społeczności zamieszkującej Kaszuby.

W celach zapisanych przez sierakowicki od-
dział zobowiązano się propagować folklor kaszubski 

oraz aktywnie działać na rzecz rozwoju haftu kaszub-
skiego. W grupie założycieli i pierwszych władz zna-
leźli się:
Józef Stark – przewodniczący
Andrzej Drewka i Tadeusz Majkowski – zastępcy
Irena Węsierska – sekretarz
Maria Szulc – skarbnik
Zygmunt Wenta, Sebastian Myszkowski, Antoni 
Grzegowski, Edmund Hendrich, Józefa Wróbel, 
Agata Stenka, Franciszek Kuczkowski – członkowie 
Zarządu.

Zarząd podjął starania na rzecz zorganizo-
wania zespołu folklorystycznego, który powstał 8 

40 lat istnienia oddziału Zrzeszenia Kaszubsko-Pomorskiego w Sierakowicach

Kadencyjność władz w zrzeszeniu Kaszubsko-
Pomorskim trwa trzy lata, tak jest też w oddziałach 
terenowych. Rok 2019 był graniczną datą kolejnej 
kadencji w tej organizacji. W związku z powyższym 
we wszystkich oddziałach miały miejsce zebrania 
sprawozdawczo-wyborcze. Takowe odbyło się rów-
nież we wrześniu w Sierakowicach. Społeczności 
zrzeszonej prezesował w mijającej kadencji Jan Dry-
wa, a w Zarządzie miał wsparcie ze strony: Tadeusza 
Bigusa (wiceprezesea), Kazimierza Brezy (skarbnika), 
Zbigniewa Wenty (sekretarza) oraz Danuty Pioch 
(członka Zarządu). 

W okresie  kadencji Zarząd odbył 14 spotkań
z bardzo wysoką frekwencją. Praca w zmniejszonym 
składzie członkowskim ułatwiła większą mobilność 
działań tego ciała. Pośród delegatów na Walny Zjazd
w Gdańsku była Danuta Pioch, którą wybrano równo-
cześnie na stanowisko wiceprezesa ZG ZKP. Podczas 
posiedzeń Zarządu wielokrotnie zastanawiano się nad 
słabnącym zaangażowaniem członków oddziału
w wielu inicjatywach i nad tym, co może być przy-
czyną takiego stanu rzeczy – czyżby słynna sentencja, 
że im lepiej – tym gorzej?

Tematem głównym wszelkich działań zrze-
szeńców było umacnianie regionalno-etnicznej tożsa-
mości i troska o język kaszubski. W tym celu oddział 
skupił się na działalności wśród dzieci i młodzieży ze 
szkół gminnych, chyba słusznie zakładając, że dobre 
przygotowanie młodych zapewni dalszą pomyślną 
przyszłość etniczną społeczności. Wzmacnianiu pod-
dawane też było stawianie tezy, że pielęgnowanie języ-
ka, pamięć o historii i kultywowanie tradycji oraz zwy-
czajów zapobiegnie w przyszłości narastającemu po-
czuciu wyobcowania.

W pracy społeczności zrzeszonej zawsze przy-
świeca myśl stawiająca dwujęzyczny charakter na-
szego regionu za wartość, która pozytywnie różnicuje
i ubogaca. W trakcie tej kadencji nadal systematycznie 
organizowano gminny Konkurs wiedzy o regionie (14, 
15 i 16 edycję),  Konkurs pisania w języku kaszubskim 
własnego tekstu (15, 16 i 17 edycję), za które młodzież 
zdobywała cenne nagrody. Główne podziękowania na-
leżą się jednak nauczycielom przygotowującym 
uczestników. Podziękowania należą się też włodarzom 
gminy z wójtem Tadeuszem Kobielą na czele – za 
finansowe wspieranie wielu inicjatyw oddziału ZKP.

Od roku 2007 sierakowicki oddział ZKP 
corocznie nagradzał najlepszych absolwentów gim-
nazjów za średnią ocen powyżej 5.0 oraz wzorowe za-
chowanie, wręczając listy gratulacyjne oraz (dzięki 
sponsoringowi firmy BAT) nagrody finansowe. Na za-
kończenie akcji w roku 2019 (ostatni absolwenci klas 

gimnazjalnych) liczba nagrodzonych sięgnęła okazałe-
go stanu 111 osób.

Na wniosek społeczności zrzeszonej od kwiet-
nia 2016 roku w kościele p.w. św. Jana Chrzciciela za-
częto sprawować comiesięczną mszę świętą z kaszub-
ską liturgią słowa (zawsze w pierwszą niedzielę mie-
siąca). To samo za przyzwoleniem ks. proboszcza Ta-
deusza Knuta zapoczątkowano we wrześniu tegoż ro-
ku w parafii p.w. św. Marcina (w każdą trzecią nie-
dzielę miesiąca). Do chwili obecnej te comiesięczne li-
turgie w języku ojczystym Kaszubów są sprawowane 
w obu kościołach (dzięki wsparciu gminnych szkół
i nauczycieli języka kaszubskiego, a w realizację za-
dania włącza się także KZPiT Sierakowice). Aby 
ułatwić szkołom udział w przygotowywaniu opraw 
kaszubskich mszy, właściciele Ubojni Drobiu Gosz 
zakupili dla każdej ze szkół lekcjonarz kaszubski To je 
słowo Bòżé.

W roku 2018 uroczyście świętowano w Polsce 
100-lecie odzyskania niepodległości. W to wspaniałe 
dzieło włączyli się także Kaszubi. Każdy z oddziałów 
ZKP miał za zadanie wypromować swoich działaczy. 
W Sierakowicach na niewątpliwe upamiętnienie zasłu-
żył działacz niepodległościowy ks. Bernard Łosiński. 
Staraniem fundatorów – Andrzeja Bigusa i Tadeusza 
Bigusa – w przestrzeni publicznej Sierakowic (na ryn-
ku) ustawiono popiersie tego zasłużonego kapłana, ze 
stosownym opisaniem jego dokonań sformułowanych 
w języku polskim i kaszubskim. To On, gdy Polska 
była pod zaborami, dbał i dmuchał w żagle patrio-
tyzmu, przez co może łatwiej było w 1918 roku posiać 
na tych ziemiach ziarno wolności. Dla uświetnienia tej 
niebywałej uroczystości powrotu Polski na mapy Eu-
ropy Danuta Pioch – członek Zarządu sierakowickiego 
oddziału – przetłumaczyła na język kaszubski Kon-
stytucję – podstawowe i najważniejsze prawo każdej 
społeczności. Od tej pory nadrzędny akt prawa pań-
stwowego może być też czytany w języku kaszubskim.

W kończącej się kadencji ustanowiono nowy 
zwyczaj pielęgnowania pamięci o ks. Sychcie. Posta-
nowiono corocznie, w dniu Jego urodzin, tj. 21 marca, 
organizować przy pomniku spotkanie z uroczystym 
składaniem kwiatów i zapalaniem zniczy. W tej uro-
czystości biorą zwykle udział przedstawiciele miej-
scowej szkoły w Sierakowicach oraz uczniowie ze 
szkoły w Puzdrowie, której wybitny Kaszuba patro-
nuje.

W tej kadencji metropolita warszawski kardy-
nał Kazimierz Nycz zaprosił Kaszubów, w tym dele-
gatów Gminy Sierakowice (a były to, obok zrzeszeń-
ców, Tuchlińskie Skrzaty oraz uczniowie Gimnazjum 
w Gowidlinie) jako gości specjalnych podczas Święta 

Sierakowicki oddział ZKP po podsumowaniu kadencji 2016 – 2019
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Podczas tego spotkania podjęto ważną uchwa-
łę, brzmiącą następująco: oddział ZKP zwraca się do 
władz samorządowych z prośbą o wprowadzenie do 
szkół naszej gminy przedmiotu zawierającego 
elementy wiedzy o kaszubszczyźnie. Prezes Jan Gosz
w sprawozdaniu tak o tym pisze: Było to zadanie wiel-
kie. Znaleźli się zapaleńcy, którzy poświęcili swój czas
i energię. Dzięki zaangażowaniu Janiny Kwiecień – 
członkini naszego oddziału – powołano w Sierakowi-
cach Studium Edukacji Regionalnej i Alternatywnej 
Uniwersytetu Gdańskiego – dokształcającego nau-
czycieli w kierunku nauczania języka kaszubskiego.
W studium uczestniczy 36 słuchaczy – ponad połowa to 
nauczyciele gminy Sierakowice. Problemy z naucza-
niem języka kaszubskiego w szkołach w znacznym 
stopniu rozwiązano.

Sierakowicki oddział ZKP coraz lepiej wrastał 
z działalnością społeczną w gminne środowisko. W 20. 
rocznicę istnienia uzyskał swój własny sztandar. Prac 
przygotowawczych było dużo, mnóstwo też sporów
o jego należyty kształt. Swoje idee przedstawił Marek 
Fryt – twórca m. in. herbu Sierakowic. Uzupełnień 
dokonywali członkowie ZKP, m. in. Henryk Koss, 
Witold Kotlenga i inni. Ostatecznie wybrano najcie-
kawszy projekt z wizerunkiem MB Sianowskiej 
Królowej Kaszub, herbem Sierakowic oraz napisami: 
Më trzimómë z Bògã, Ni ma Kaszëb bez Pòlonii, a bez 
Kaszëb Pòlsczi. A.D. 1999. Sztandar uroczyście 
poświęcono 3 maja 1999 roku. Wybrany został pierw-
szy poczet sztandarowy w składzie: Henryk Koss, 
Tadeusz Majkowski, Zbigniew Wenta.

W milenijnym roku 2000 oddział – jako wo-
tum z okazji jubileuszu – ufundował kapliczkę MB 
Sianowskiej, która została umiejscowiona na rynku. 
Warto też wspomnieć, że w tymże roku został wydany 
Śpiewnik domowy sponsorowany przez braci Bigusów, 
a sprezentowany wszystkim członkom ZKP, co oka-
zało się doskonałym sposobem wypełniania wszyst-
kich spotkań.

W pracy oddziału zawsze sporo energii pochła-
niały sprawy związane z rozwojem i rozpowszech-
nianiem języka kaszubskiego. Czyniono wysiłki o sta-
łe, cykliczne msze św. z kaszubską liturgią słowa. 
Sprawę komplikowały trudności z pozyskaniem kapła-
nów mówiących po kaszubsku. Sytuacja uległa popra-
wie dopiero w 2002 roku: corocznie odprawiano 3 
msze św. z kaszubską liturgią słowa – 3 maja, 15 
sierpnia i w drugie święto Bożego Narodzenia. I to jed-
nak okazywało się być za małą ilością dla społeczności 
zrzeszonej, dlatego od 2016 roku wprowadzono co-
miesięczne msze święte (najpierw na wniosek Piotra 
Jelińskiego i za przyzwoleniem ks. proboszcza Marka 
Wery od kwietnia w kościele p.w. św. Jana Chrzciciela, 
a następnie od września tegoż roku za sprawą pro-

boszcza parafii p.w. św. Marcina – Tadeusza Knuta).
I tak dzieje się do chwili obecnej, a w uświetnianiu li-
turgii kaszubskim słowem pomagają zrzeszeńcom 
wszystkie szkoły z terenu gminy oraz KZPiT Siera-
kowice.

Podczas 40-letniej historii oddział (przy wspar-
ciu władz gminy, a szczególnie wójta Tadeusza Ko-
bieli, czynił wiele starań o wznowienie Słownika gwar 
kaszubskich B. Sychty. W 1998 roku powołano 
specjalny Zespół Redakcyjny Wznowienia Słownika. 
Podobnie było w 2007 roku – jubileuszowym roku pod 
patronatem ks. Bernarda Sychty. Starania spełzły na 
niczym z powodu właścicielki praw autorskich. Szko-
da!!!

Popularyzując język kaszubski oddział wydał 
w 2002 roku 200 tablic z napisem „Ù naj gôdómë pò 
kaszëbskù”, które zostały rozwieszone w większości 
urzędów, instytucji i sklepów na terenie gminy. Najbar-
dziej efektowny był duży napis na budynku starego 
Urzędu Gminy. 

Kolejne Zarządy oddziału czyniły wiele starań 
o rozwój kaszubszczyzny w szkołach. Pierwszą szkołą 
na terenie gminy, która wprowadziła regularną naukę 
języka kaszubskiego (nie edukację regionalną, jak 
dotąd) była Szkoła Podstawowa w Mojuszu (rok 
1996), potem dołączały sukcesywnie pozostałe. Dziś 
język kaszubski nauczany jest we wszystkich szkołach 
gminnych, jest to średnio około 800 do 900 uczniów 
rocznie. Od 2003 roku, dzięki wsparciu nauczycieli
i dyrektorów szkół, są organizowane w szkołach: Dni 
Kaszubskie, od szesnastu lat organizowany jest Gmin-
ny Konkurs Wiedzy o Regionie, a od siedemnastu - 
Konkurs pisania własnych tekstów w języku kaszub-
skim (zapoczątkowany podczas prezesury Tadeusza 
Bigusa). Oprócz tego szkoły przygotowują swoich wy-
chowanków do wszelkich innych konkursów regio-
nalnych, a jest ich naprawdę sporo (średnio około dzie-
sięciu w ciągu roku szkolnego).

Prowadzone zajęcia przynoszą oczekiwany 
efekt. Dzięki wsparciu finansowemu Urzędu Gminy 
dzieciom przyznawane są nagrody, które zachęcająco 
wpływają na ich zainteresowania. Efekty są widoczne. 
W pisanych od 2002 roku Dyktandach Kaszubskich 
przedstawiciele Gminy Sierakowice zdobywają czoło- 
we lokaty. W 2009 roku wyróżniono gminę oraz 
miejscowy oddział, powierzając mu organizację VIII 
Dyktanda Kaszubskiego. Odbyło się ono w ówczes-
nym Gimnazjum w Sierakowicach (dzisiejszej SP Nr 
2) dnia 7 listopada 2009 roku, gromadząc sporą liczbę 
piszących – 211 uczestników. Podczas Dyktanda pro-
mowano twórczość kolejnych wielkich Kaszubów
z terenu gminy – braci Antoniego i Aleksego Pepliń-
skich z Łyśniewa. W opinii uczestników impreza zos-
tała przeprowadzona wzorcowo. Społeczność sierako-

grudnia 1980 roku. Skład Zarządu, w którym byli m. 
in. I sekretarz PZPR, komendant MO oraz naczelnik 
gminy, nałożony na sytuację społeczno-polityczną kra-
ju (wprowadzenie w 1981 roku stanu wojennego) do-
prowadził do zamrożenia działalności oddziału. Prze-
łom nastąpił w 1983 roku. W wyniku działań ZG ZKP 
16 lutego reaktywowano działalność sierakowickiego 
oddziału. Wybrano nowy Zarząd w składzie:
Józef Formela – prezes
Maria Kolka i Zygmunt Miotk – wiceprezesi
Irena Węsierska – sekretarz
Maria Szulc – skarbnik
Henryk Koss, Bolesława Kaniowska, Zygmunt 
Wenta, Witold Chlebba, Sebastian Myszkowski, 
Franciszek Kuczkowski, Józef Stark – członkowie 
Zarządu.

Podczas zebrania sprawozdawczo-wyborcze-
go 28 października 1983 roku zmieniono skład człon-
ków Zarządu. W miejsce Bolesławy Kaniowskiej i Jó-
zefa Starka wprowadzono Joannę Butowską i Zbignie-
wa Wentę. Do Zrzeszenia wstąpiło wielu członków 
KZPiT „Sierakowice”, co pozwoliło na większą efek-
tywność działania. Powołano sekcję organizacyjną
w sprawach zespołu, sekcje ds. imprez i konkursów 
oraz sekcję historyczno-dokumentalną. W GOK 
zorganizowany został punkt rozprowadzania wydaw-
nictw kaszubskich. W bibliotekach publicznych
w Sierakowicach i w Gowidlinie oraz w bibliotece 
szkolnej w Sierakowicach wydzielono dział literatury 
kaszubskiej i o Kaszubach. Zorganizowany został 
konkurs recytatorski poezji i prozy kaszubskiej, w któ-
rym wzięło udział 12 uczniów z czterech szkół pod-
stawowych: Załakowa, Tuchlina, Puzdrowa i Sierako-
wic. Dla budowanej Zbiorczej Szkoły Podstawowej
w Sierakowicach wystąpiono z wnioskiem o nadanie 
imienia ks. dr. B. Sychty (czas zweryfikował te plany 
na rzecz innego kaszubskiego patrona – Floriana 
Ceynowy).

O aktywności i prężności działań oddziału 

ZKP w dużej mierze decydują prezesi, a byli nimi ko-
lejno:
Józef Stark   w latach 1979-1982 (zm. 8 marca 1985)
Józef Formela w latach 1982-1986
Maria Kolka   w latach 1986-1992
Jan Gosz   w latach 1992-1995
Andrzej Bigus   w latach 1995-2001
Tadeusz Bigus  w latach 2001-2007
Joanna Lejk   w latach 2007-2013
Mirosław Lejk  w latach 2013-2016
Jan Drywa   w latach 2016-2019
Piotr Jeliński   od 2019 roku.

W swoich działaniach oddział wykazywał się 
dużym zaangażowaniem na rzecz popularyzacji 
najwybitniejszego Kaszuby XX wieku z Gminy Siera-
kowice – ks. dr. Bernarda Sychty. W 10. rocznicę Jego 

śmierci, w Puzdrowie, przed ro-
dzinnym domem Sychtów, staraniem 
Marii i Stefana Kolków, ZKP usta-
wiło 8 czerwca 1992 roku kamienny 
obelisk ku Jego czci. W setną rocz-
nicę urodzin ks. Sychty – w roku po-
święconym Jego pamięci – 11 listo-
pada 2007 roku w kaplicy Łaszew-
skich na cmentarzu parafialnym przy 
parafii św. Marcina uroczyście po-
święcono marmurową tablicę  po-
święconą autorowi Słownika gwar 
kaszubskich. Głównymi promoto-
rami tego zadania byli prezesi: 
Tadeusz Bigus i Joanna Lejk. Do 

dalszego rozpatrzenia pozostał plan Zarządu, 
postawiony w 2007 roku – czy stawiać w Sierako-
wicach pomnik poświęcony pamięci ks. Sychty? Za-
danie to doczekało się realizacji w roku 2015 dokład-
nie 6 czerwca, za sprawą fundatorów: Andrzeja Bigusa 
i Tadeusza Bigusa (właścicieli firmy BAT). Pomnik 
stanął na zaszczytnym miejscu, na placu przykoś-
cielnym, gdzie rodzina Sychtów ochrzciła syna Ber-
narda, i gdzie tenże odprawił, już jako dorosły 
człowiek i kapłan, swoją prymicyjną mszę świętą.

W historii pracy oddziału cieszono się z każ-
dego sukcesu. W miesięczniku „Pomerania” tak m. in. 
pisano o pracach zrzeszeńców: „Od grudnia 1992 roku 
wyraźnie ożywiła się działałność partu w Sierako-
wicach. 22 XII 1992 r. zorganizowano pierwsze spot-
kanie opłatkowe członków, które odbyło się w lokalu 
GS Wrëjownica. Gościem był ks. Jerzy Mroczyński. 
Spotkanie miało charakter kaszubskiej wieczerzy 
wigilijnej. Barbara Klawikowska opowiedziała o daw-
nych zwyczajach gwiazdkowych. W dniu 22 marca 
1993 roku zorganizowano zapustne spotkanie przy 
kawie i purclach oraz kontynuowano naukę kaszub- 
skich piosenek”.

Spotkanie opłatkowe zrzeszeńców (2014 r.)
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Podczas tego spotkania podjęto ważną uchwa-
łę, brzmiącą następująco: oddział ZKP zwraca się do 
władz samorządowych z prośbą o wprowadzenie do 
szkół naszej gminy przedmiotu zawierającego 
elementy wiedzy o kaszubszczyźnie. Prezes Jan Gosz
w sprawozdaniu tak o tym pisze: Było to zadanie wiel-
kie. Znaleźli się zapaleńcy, którzy poświęcili swój czas
i energię. Dzięki zaangażowaniu Janiny Kwiecień – 
członkini naszego oddziału – powołano w Sierakowi-
cach Studium Edukacji Regionalnej i Alternatywnej 
Uniwersytetu Gdańskiego – dokształcającego nau-
czycieli w kierunku nauczania języka kaszubskiego.
W studium uczestniczy 36 słuchaczy – ponad połowa to 
nauczyciele gminy Sierakowice. Problemy z naucza-
niem języka kaszubskiego w szkołach w znacznym 
stopniu rozwiązano.

Sierakowicki oddział ZKP coraz lepiej wrastał 
z działalnością społeczną w gminne środowisko. W 20. 
rocznicę istnienia uzyskał swój własny sztandar. Prac 
przygotowawczych było dużo, mnóstwo też sporów
o jego należyty kształt. Swoje idee przedstawił Marek 
Fryt – twórca m. in. herbu Sierakowic. Uzupełnień 
dokonywali członkowie ZKP, m. in. Henryk Koss, 
Witold Kotlenga i inni. Ostatecznie wybrano najcie-
kawszy projekt z wizerunkiem MB Sianowskiej 
Królowej Kaszub, herbem Sierakowic oraz napisami: 
Më trzimómë z Bògã, Ni ma Kaszëb bez Pòlonii, a bez 
Kaszëb Pòlsczi. A.D. 1999. Sztandar uroczyście 
poświęcono 3 maja 1999 roku. Wybrany został pierw-
szy poczet sztandarowy w składzie: Henryk Koss, 
Tadeusz Majkowski, Zbigniew Wenta.

W milenijnym roku 2000 oddział – jako wo-
tum z okazji jubileuszu – ufundował kapliczkę MB 
Sianowskiej, która została umiejscowiona na rynku. 
Warto też wspomnieć, że w tymże roku został wydany 
Śpiewnik domowy sponsorowany przez braci Bigusów, 
a sprezentowany wszystkim członkom ZKP, co oka-
zało się doskonałym sposobem wypełniania wszyst-
kich spotkań.

W pracy oddziału zawsze sporo energii pochła-
niały sprawy związane z rozwojem i rozpowszech-
nianiem języka kaszubskiego. Czyniono wysiłki o sta-
łe, cykliczne msze św. z kaszubską liturgią słowa. 
Sprawę komplikowały trudności z pozyskaniem kapła-
nów mówiących po kaszubsku. Sytuacja uległa popra-
wie dopiero w 2002 roku: corocznie odprawiano 3 
msze św. z kaszubską liturgią słowa – 3 maja, 15 
sierpnia i w drugie święto Bożego Narodzenia. I to jed-
nak okazywało się być za małą ilością dla społeczności 
zrzeszonej, dlatego od 2016 roku wprowadzono co-
miesięczne msze święte (najpierw na wniosek Piotra 
Jelińskiego i za przyzwoleniem ks. proboszcza Marka 
Wery od kwietnia w kościele p.w. św. Jana Chrzciciela, 
a następnie od września tegoż roku za sprawą pro-

boszcza parafii p.w. św. Marcina – Tadeusza Knuta).
I tak dzieje się do chwili obecnej, a w uświetnianiu li-
turgii kaszubskim słowem pomagają zrzeszeńcom 
wszystkie szkoły z terenu gminy oraz KZPiT Siera-
kowice.

Podczas 40-letniej historii oddział (przy wspar-
ciu władz gminy, a szczególnie wójta Tadeusza Ko-
bieli, czynił wiele starań o wznowienie Słownika gwar 
kaszubskich B. Sychty. W 1998 roku powołano 
specjalny Zespół Redakcyjny Wznowienia Słownika. 
Podobnie było w 2007 roku – jubileuszowym roku pod 
patronatem ks. Bernarda Sychty. Starania spełzły na 
niczym z powodu właścicielki praw autorskich. Szko-
da!!!

Popularyzując język kaszubski oddział wydał 
w 2002 roku 200 tablic z napisem „Ù naj gôdómë pò 
kaszëbskù”, które zostały rozwieszone w większości 
urzędów, instytucji i sklepów na terenie gminy. Najbar-
dziej efektowny był duży napis na budynku starego 
Urzędu Gminy. 

Kolejne Zarządy oddziału czyniły wiele starań 
o rozwój kaszubszczyzny w szkołach. Pierwszą szkołą 
na terenie gminy, która wprowadziła regularną naukę 
języka kaszubskiego (nie edukację regionalną, jak 
dotąd) była Szkoła Podstawowa w Mojuszu (rok 
1996), potem dołączały sukcesywnie pozostałe. Dziś 
język kaszubski nauczany jest we wszystkich szkołach 
gminnych, jest to średnio około 800 do 900 uczniów 
rocznie. Od 2003 roku, dzięki wsparciu nauczycieli
i dyrektorów szkół, są organizowane w szkołach: Dni 
Kaszubskie, od szesnastu lat organizowany jest Gmin-
ny Konkurs Wiedzy o Regionie, a od siedemnastu - 
Konkurs pisania własnych tekstów w języku kaszub-
skim (zapoczątkowany podczas prezesury Tadeusza 
Bigusa). Oprócz tego szkoły przygotowują swoich wy-
chowanków do wszelkich innych konkursów regio-
nalnych, a jest ich naprawdę sporo (średnio około dzie-
sięciu w ciągu roku szkolnego).

Prowadzone zajęcia przynoszą oczekiwany 
efekt. Dzięki wsparciu finansowemu Urzędu Gminy 
dzieciom przyznawane są nagrody, które zachęcająco 
wpływają na ich zainteresowania. Efekty są widoczne. 
W pisanych od 2002 roku Dyktandach Kaszubskich 
przedstawiciele Gminy Sierakowice zdobywają czoło- 
we lokaty. W 2009 roku wyróżniono gminę oraz 
miejscowy oddział, powierzając mu organizację VIII 
Dyktanda Kaszubskiego. Odbyło się ono w ówczes-
nym Gimnazjum w Sierakowicach (dzisiejszej SP Nr 
2) dnia 7 listopada 2009 roku, gromadząc sporą liczbę 
piszących – 211 uczestników. Podczas Dyktanda pro-
mowano twórczość kolejnych wielkich Kaszubów
z terenu gminy – braci Antoniego i Aleksego Pepliń-
skich z Łyśniewa. W opinii uczestników impreza zos-
tała przeprowadzona wzorcowo. Społeczność sierako-

grudnia 1980 roku. Skład Zarządu, w którym byli m. 
in. I sekretarz PZPR, komendant MO oraz naczelnik 
gminy, nałożony na sytuację społeczno-polityczną kra-
ju (wprowadzenie w 1981 roku stanu wojennego) do-
prowadził do zamrożenia działalności oddziału. Prze-
łom nastąpił w 1983 roku. W wyniku działań ZG ZKP 
16 lutego reaktywowano działalność sierakowickiego 
oddziału. Wybrano nowy Zarząd w składzie:
Józef Formela – prezes
Maria Kolka i Zygmunt Miotk – wiceprezesi
Irena Węsierska – sekretarz
Maria Szulc – skarbnik
Henryk Koss, Bolesława Kaniowska, Zygmunt 
Wenta, Witold Chlebba, Sebastian Myszkowski, 
Franciszek Kuczkowski, Józef Stark – członkowie 
Zarządu.

Podczas zebrania sprawozdawczo-wyborcze-
go 28 października 1983 roku zmieniono skład człon-
ków Zarządu. W miejsce Bolesławy Kaniowskiej i Jó-
zefa Starka wprowadzono Joannę Butowską i Zbignie-
wa Wentę. Do Zrzeszenia wstąpiło wielu członków 
KZPiT „Sierakowice”, co pozwoliło na większą efek-
tywność działania. Powołano sekcję organizacyjną
w sprawach zespołu, sekcje ds. imprez i konkursów 
oraz sekcję historyczno-dokumentalną. W GOK 
zorganizowany został punkt rozprowadzania wydaw-
nictw kaszubskich. W bibliotekach publicznych
w Sierakowicach i w Gowidlinie oraz w bibliotece 
szkolnej w Sierakowicach wydzielono dział literatury 
kaszubskiej i o Kaszubach. Zorganizowany został 
konkurs recytatorski poezji i prozy kaszubskiej, w któ-
rym wzięło udział 12 uczniów z czterech szkół pod-
stawowych: Załakowa, Tuchlina, Puzdrowa i Sierako-
wic. Dla budowanej Zbiorczej Szkoły Podstawowej
w Sierakowicach wystąpiono z wnioskiem o nadanie 
imienia ks. dr. B. Sychty (czas zweryfikował te plany 
na rzecz innego kaszubskiego patrona – Floriana 
Ceynowy).

O aktywności i prężności działań oddziału 

ZKP w dużej mierze decydują prezesi, a byli nimi ko-
lejno:
Józef Stark   w latach 1979-1982 (zm. 8 marca 1985)
Józef Formela w latach 1982-1986
Maria Kolka   w latach 1986-1992
Jan Gosz   w latach 1992-1995
Andrzej Bigus   w latach 1995-2001
Tadeusz Bigus  w latach 2001-2007
Joanna Lejk   w latach 2007-2013
Mirosław Lejk  w latach 2013-2016
Jan Drywa   w latach 2016-2019
Piotr Jeliński   od 2019 roku.

W swoich działaniach oddział wykazywał się 
dużym zaangażowaniem na rzecz popularyzacji 
najwybitniejszego Kaszuby XX wieku z Gminy Siera-
kowice – ks. dr. Bernarda Sychty. W 10. rocznicę Jego 

śmierci, w Puzdrowie, przed ro-
dzinnym domem Sychtów, staraniem 
Marii i Stefana Kolków, ZKP usta-
wiło 8 czerwca 1992 roku kamienny 
obelisk ku Jego czci. W setną rocz-
nicę urodzin ks. Sychty – w roku po-
święconym Jego pamięci – 11 listo-
pada 2007 roku w kaplicy Łaszew-
skich na cmentarzu parafialnym przy 
parafii św. Marcina uroczyście po-
święcono marmurową tablicę  po-
święconą autorowi Słownika gwar 
kaszubskich. Głównymi promoto-
rami tego zadania byli prezesi: 
Tadeusz Bigus i Joanna Lejk. Do 

dalszego rozpatrzenia pozostał plan Zarządu, 
postawiony w 2007 roku – czy stawiać w Sierako-
wicach pomnik poświęcony pamięci ks. Sychty? Za-
danie to doczekało się realizacji w roku 2015 dokład-
nie 6 czerwca, za sprawą fundatorów: Andrzeja Bigusa 
i Tadeusza Bigusa (właścicieli firmy BAT). Pomnik 
stanął na zaszczytnym miejscu, na placu przykoś-
cielnym, gdzie rodzina Sychtów ochrzciła syna Ber-
narda, i gdzie tenże odprawił, już jako dorosły 
człowiek i kapłan, swoją prymicyjną mszę świętą.

W historii pracy oddziału cieszono się z każ-
dego sukcesu. W miesięczniku „Pomerania” tak m. in. 
pisano o pracach zrzeszeńców: „Od grudnia 1992 roku 
wyraźnie ożywiła się działałność partu w Sierako-
wicach. 22 XII 1992 r. zorganizowano pierwsze spot-
kanie opłatkowe członków, które odbyło się w lokalu 
GS Wrëjownica. Gościem był ks. Jerzy Mroczyński. 
Spotkanie miało charakter kaszubskiej wieczerzy 
wigilijnej. Barbara Klawikowska opowiedziała o daw-
nych zwyczajach gwiazdkowych. W dniu 22 marca 
1993 roku zorganizowano zapustne spotkanie przy 
kawie i purclach oraz kontynuowano naukę kaszub- 
skich piosenek”.

Spotkanie opłatkowe zrzeszeńców (2014 r.)
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wicka została zresztą ponownie wybrana na organiza-
torów ogólnokaszubskiej imprezy, jaką są coroczne 
obchody Dnia Jedności Kaszubów, co miało miejsce 
23 marca 2014 roku.

Na wnioski i apele oddziału ZKP Rada Gminy 
Sierakowice podjęła w 2008 roku uchwałę w sprawie 
ustalenia dodatkowych nazw miejscowości na terenie 
gminy w języku kaszubskim i złożenia wniosku do 
MSWiA w sprawie sfinansowania powyższego zada-
nia. Piękna promocja naszej gminy – jednej z naj-
bardziej kaszubskich gmin na terenie Kaszub. 

Z ważnych inicjatyw sierakowickich zrzeszeń-
ców należy wspomnieć o inicjatywie umieszczenia
w miejscowych kościołach elementów kaszubskiego 
wystroju wnętrz rozbudowujących się świątyni. Na 
apel odpowiedział pozytywnie proboszcz Marek Wera, 
zgadzając się na ulokowanie w kościele p.w. św. Jana 
repliki tablicy z kaszubskim Ojcze nasz. Uroczyste 
zawieszenie tablicy miało miejsce 15 sierpnia 2014 
roku. Tablica została wykonana przez znaną na Ka-
szubach firmę Murkam z Przodkowa. 

Po ustawieniu w 2015 roku pomnika poświę-
conego pamięci ks. dr. Bernarda Sychty przyszedł czas 
na upamiętnienie kolejnego ważnego człowieka - 
działacza niepodległościowego księdza Bernarda 
Łosińskiego, który był długoletnim proboszczem 
parafii p.w. św. Marcina (do 1940 roku, kiedy zginął 
śmiercią męczeńską z rąk hitlerowskich oprawców). 
Pomnik w postaci popiersia przygotował (tak jak 
pomnik ks. Sychty) artysta Jarosław Wójcik. Sponso-
rami ponownie zostali właściciele firmy BAT Tadeusz 
Bigus i Andrzej Bigus. Odsłonięcia dokonano 11 lis-
topada 2018 roku na sierakowickim rynku, w stulecie 
odzyskania niepodległości przez Polskę.    

Obecnie oddział liczy 69 członków, od lat stara 
się o rozszerzenie stanu osobowego. Ambicją kolej-
nych zarządów i prezesów jest pozyskiwanie do 
wspólnych prac nowych - szczególnie młodych - zrze-
szeńców. Liczymy na odzew środowiska w tym zakre-
sie.

Danuta Pioch, Zbigniew Wenta
Foto: z archiwum redakcji

Dokładno 30 lëstopadnika 2019 roku zjachało 
sã do Gduńska 320 Delegatów z całëch Kaszëb na XXI 
Walny Zjôzd Kaszëbskò-Pòmòrsczégò Zrzeszeniô, 
żebë wëbrac na trzëlatną kadencjã nowé władze, w tim 
prezesa, nową Przédną Radã i jinszé cała zarządzającé 
całim Zrzeszenim.

 Nim równak Delegacë wzãlë sã do tëch ro-
bòtów sprawòzdania i pòdzãkòwania przekôzôł 
ùstãpùjący przédnik - prof. Édmùnd Wittbrodt, chtëren 
m. jin. baro dzãkòwôł wszëtczim za wespółdzejanié 
dlô Kaszëb i Pòmòrzô.

W tim wôżnym dlô przińdnotë Môłi Tatczëznë 
dniu stawiło sã w gòscynnëch mùrach Gduńsczégò 
Ùniwersytetu wiele przedstôwców rozmajitëch profes-
jów, w tim midzë jinszima szkólnëch kaszëbsczégò 
jãzëka, chtëren dzysdnia prawie we wikszoscë przez 
nich prawie je przekôzywóny młodémù pòkòleniémù, 
a téż młodëch Kaszëbów, chtërny przëstojiwają deji 
ùchòwaniô spôdkòwiznë pò starkach, a chcą jã dali 
pòczestno niesc i ùmôlniwac w nôbarżi achtnionëch 
nórcëkach żëcégò, ale téż i w placach, w jaczich òdrô-
dzô sã òna z nowa.

Do prowadzeniô zrzeszony spòlëznë stanãlë 
dwaji kandidacë: Eùgeniusz Prëczkòwsczi i Jón Wëro-
wińsczi. I to prawie nen drëdżi zwëskôł òd zgroma-
dzonëch Delegatów wikszosc głosów, stające sã tim 
samim przédnikã całégò Zrzeszeniô na przińdné trzë 
lata.

Jón Wërowińsczi, Kaszëba rodã zez Brus (jak 
to sã w tim dzélu Kaszëb gôdô), je człowiekã, jaczi 

ùrodzony na pôłnim Kaszëb mô dobri pòzdrzatk na to, 
co dzeje sã w domôcëznie Kaszëbów, a równoczasno 
je bliskò tegò, co tikô sã jinszich regionów sąsa-
dëjącëch z Kaszëbama, a zdrëszonëch z nima chòcle
w jedny òrganizacje, jaką je Kaszëbskò-Pòmòrsczé 
Zrzeszenié, ale téż ùmôlnionégò w ruchù kaszëbsczim 
przez wiele jinszich parłãczów. Człowiekã mòckò 
zrzeszonym z dejama Wiôldżégò Pòmòrzô przez 
dzysdniowé żëcé w Toruniu – placu baro zasłużonym 
dlô Kaszëb i Pòmòrzô (dôwny sedzbie wòjewódz-
twa pòmòrsczégò, dze do dzysa są przechòwëwóné 
wôżné dokùmentë, gdze dzejelë bëlny sënowie rodny, 
kaszëbsczi zemi, m. jinszima Jón Rómpsczi, Marceli 
Łukòwicz; w placu, chtëren je òjczëstim gardã Lecha 
Bądkòwsczégò, jaczégò rolô dlô ruchù kaszëbsczégò, 
pòmòrsczégò i robòta sparłãczonô z Solidarnoscą je 
nie do przecenieniô. 

Nowo wëbróny prezes je absolwentã Gduńsczi 
Pòlitechniczi, dzejarzã demòkraticzny òpòzycje
w PRL-u, bùdzëcelã spòlëznowò-kùlturalnégò żëcô na 
Pòmòrzim, zaangażowónym parlamentarzistą (pòseł
i senator w ùszłëch latach), człowiekã biôtkùjącym
z kòmùnistama -  liderã w tëch dzejaniach – za co 
dostôł sôdzã (internowóny w Pòtulëcach i Strze-
bielinkù), nôleżnikã Klubù Inteligencje Katolëcczi, 
dzejarzã KPZ (nôleżnik wëszëznów ti stowarë,
a w latach 1994-98 prezes).

Welujacy za kandidaturą Jana Wërowińsczégò 
pòdczorchiwelë, iże mòcno w to jidą, że jakno czło-
wiek dzejający w rozmajitëch strzodowiszczach, òd 

Jón Wërowińsczi wëbróny na przédnika Kaszëbskò-Pòmòrsczégò Zrzeszeniô

W szkołach, świetlicach, domach i przy cho-
ince na Rynku w centrum Sierakowic – 6 grudnia świę-
ty Mikołaj wraz ze swoimi pomocnikami odwiedził 
wszystkie grzeczne dzieci, przynosząc im słodkie upo-
minki. 

Na ten szczególny dzień wszystkie dzieci – 
starsze i młodsze – czekały z niecierpliwością przez ca-
ły rok. Mikołaj z pomoc-
nikami już przed południem 
rozpoczął odwiedziny w po-
szczególnych sołectwach
i szkołach.  

Ku lminacy jnym 
momentem tego dnia było 
rozświetlenie choinki w cen-
trum Sierakowic. Po połud-
niu, przy dźwiękach świą-
tecznej muzyki, choinka 
rozbłysła tysiącami świa-
tełek. A dzieci, po raz kolej-
ny, mogły spotkać się z Mi-
kołajem i otrzymać słod-
kości. 

Tekst i foto: AK

Gminę Sierakowice odwiedził św. Mikołaj

Danuta Pioch

tëch nôniższich pòczinającë, a na nôwëższich kùńczą-
cë, bãdze rozmiôł przeprowadzëc i wdrożëc wôżné dlô 
Kaszëbów i Pòmòrzôków zadania, jaczé wiedno przed 
ną òrganizacją stojałë i dali stoją, to je wszelczé 
zadania sparłãczoné z chrónienim i rozwijã kaszëb-
sczégò jãzëka, ale téż z dzejaniama na rzecz bòkadny 
kùlturë Kaszëb i Pòmòrzégò.

Na pòdczorchniãcé wôrt je przëwòłac słowa 
Méstra Jana – jaczégò rok jesz dërchã dérëje: Trepczik 
w jednym ze swòjich dokazów gôdôł tak W régach 

Zrzeszeniô mdze kòżdi z nas, ni ma cobë szedł apart!. 
Ceszmë sã tej wszëtcë z tegò, że jesmë w zdrëszony 
spòlëznie, że dërchã mómë czegò dozerac, wënérëjmë 
kòżdégò, chtëren chce do pòspólnégò dzeła dokładac 
swój dzélëk, a òsoblëwie ceszmë sã z tegò, że cëgã jesz 
chcemë biôtkòwac ò domôcëznã, robic dlô ji dobra, 
pòswiãcywac swój czas – a to deklarëje wëbróny 
przédnik, chtërnémù żëczimë wiele zwënégów i mą-
drëch decyzjów w prowadzenim spòlëznë zrzeszony.
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wicka została zresztą ponownie wybrana na organiza-
torów ogólnokaszubskiej imprezy, jaką są coroczne 
obchody Dnia Jedności Kaszubów, co miało miejsce 
23 marca 2014 roku.

Na wnioski i apele oddziału ZKP Rada Gminy 
Sierakowice podjęła w 2008 roku uchwałę w sprawie 
ustalenia dodatkowych nazw miejscowości na terenie 
gminy w języku kaszubskim i złożenia wniosku do 
MSWiA w sprawie sfinansowania powyższego zada-
nia. Piękna promocja naszej gminy – jednej z naj-
bardziej kaszubskich gmin na terenie Kaszub. 

Z ważnych inicjatyw sierakowickich zrzeszeń-
ców należy wspomnieć o inicjatywie umieszczenia
w miejscowych kościołach elementów kaszubskiego 
wystroju wnętrz rozbudowujących się świątyni. Na 
apel odpowiedział pozytywnie proboszcz Marek Wera, 
zgadzając się na ulokowanie w kościele p.w. św. Jana 
repliki tablicy z kaszubskim Ojcze nasz. Uroczyste 
zawieszenie tablicy miało miejsce 15 sierpnia 2014 
roku. Tablica została wykonana przez znaną na Ka-
szubach firmę Murkam z Przodkowa. 

Po ustawieniu w 2015 roku pomnika poświę-
conego pamięci ks. dr. Bernarda Sychty przyszedł czas 
na upamiętnienie kolejnego ważnego człowieka - 
działacza niepodległościowego księdza Bernarda 
Łosińskiego, który był długoletnim proboszczem 
parafii p.w. św. Marcina (do 1940 roku, kiedy zginął 
śmiercią męczeńską z rąk hitlerowskich oprawców). 
Pomnik w postaci popiersia przygotował (tak jak 
pomnik ks. Sychty) artysta Jarosław Wójcik. Sponso-
rami ponownie zostali właściciele firmy BAT Tadeusz 
Bigus i Andrzej Bigus. Odsłonięcia dokonano 11 lis-
topada 2018 roku na sierakowickim rynku, w stulecie 
odzyskania niepodległości przez Polskę.    

Obecnie oddział liczy 69 członków, od lat stara 
się o rozszerzenie stanu osobowego. Ambicją kolej-
nych zarządów i prezesów jest pozyskiwanie do 
wspólnych prac nowych - szczególnie młodych - zrze-
szeńców. Liczymy na odzew środowiska w tym zakre-
sie.

Danuta Pioch, Zbigniew Wenta
Foto: z archiwum redakcji

Dokładno 30 lëstopadnika 2019 roku zjachało 
sã do Gduńska 320 Delegatów z całëch Kaszëb na XXI 
Walny Zjôzd Kaszëbskò-Pòmòrsczégò Zrzeszeniô, 
żebë wëbrac na trzëlatną kadencjã nowé władze, w tim 
prezesa, nową Przédną Radã i jinszé cała zarządzającé 
całim Zrzeszenim.

 Nim równak Delegacë wzãlë sã do tëch ro-
bòtów sprawòzdania i pòdzãkòwania przekôzôł 
ùstãpùjący przédnik - prof. Édmùnd Wittbrodt, chtëren 
m. jin. baro dzãkòwôł wszëtczim za wespółdzejanié 
dlô Kaszëb i Pòmòrzô.

W tim wôżnym dlô przińdnotë Môłi Tatczëznë 
dniu stawiło sã w gòscynnëch mùrach Gduńsczégò 
Ùniwersytetu wiele przedstôwców rozmajitëch profes-
jów, w tim midzë jinszima szkólnëch kaszëbsczégò 
jãzëka, chtëren dzysdnia prawie we wikszoscë przez 
nich prawie je przekôzywóny młodémù pòkòleniémù, 
a téż młodëch Kaszëbów, chtërny przëstojiwają deji 
ùchòwaniô spôdkòwiznë pò starkach, a chcą jã dali 
pòczestno niesc i ùmôlniwac w nôbarżi achtnionëch 
nórcëkach żëcégò, ale téż i w placach, w jaczich òdrô-
dzô sã òna z nowa.

Do prowadzeniô zrzeszony spòlëznë stanãlë 
dwaji kandidacë: Eùgeniusz Prëczkòwsczi i Jón Wëro-
wińsczi. I to prawie nen drëdżi zwëskôł òd zgroma-
dzonëch Delegatów wikszosc głosów, stające sã tim 
samim przédnikã całégò Zrzeszeniô na przińdné trzë 
lata.

Jón Wërowińsczi, Kaszëba rodã zez Brus (jak 
to sã w tim dzélu Kaszëb gôdô), je człowiekã, jaczi 

ùrodzony na pôłnim Kaszëb mô dobri pòzdrzatk na to, 
co dzeje sã w domôcëznie Kaszëbów, a równoczasno 
je bliskò tegò, co tikô sã jinszich regionów sąsa-
dëjącëch z Kaszëbama, a zdrëszonëch z nima chòcle
w jedny òrganizacje, jaką je Kaszëbskò-Pòmòrsczé 
Zrzeszenié, ale téż ùmôlnionégò w ruchù kaszëbsczim 
przez wiele jinszich parłãczów. Człowiekã mòckò 
zrzeszonym z dejama Wiôldżégò Pòmòrzô przez 
dzysdniowé żëcé w Toruniu – placu baro zasłużonym 
dlô Kaszëb i Pòmòrzô (dôwny sedzbie wòjewódz-
twa pòmòrsczégò, dze do dzysa są przechòwëwóné 
wôżné dokùmentë, gdze dzejelë bëlny sënowie rodny, 
kaszëbsczi zemi, m. jinszima Jón Rómpsczi, Marceli 
Łukòwicz; w placu, chtëren je òjczëstim gardã Lecha 
Bądkòwsczégò, jaczégò rolô dlô ruchù kaszëbsczégò, 
pòmòrsczégò i robòta sparłãczonô z Solidarnoscą je 
nie do przecenieniô. 

Nowo wëbróny prezes je absolwentã Gduńsczi 
Pòlitechniczi, dzejarzã demòkraticzny òpòzycje
w PRL-u, bùdzëcelã spòlëznowò-kùlturalnégò żëcô na 
Pòmòrzim, zaangażowónym parlamentarzistą (pòseł
i senator w ùszłëch latach), człowiekã biôtkùjącym
z kòmùnistama -  liderã w tëch dzejaniach – za co 
dostôł sôdzã (internowóny w Pòtulëcach i Strze-
bielinkù), nôleżnikã Klubù Inteligencje Katolëcczi, 
dzejarzã KPZ (nôleżnik wëszëznów ti stowarë,
a w latach 1994-98 prezes).

Welujacy za kandidaturą Jana Wërowińsczégò 
pòdczorchiwelë, iże mòcno w to jidą, że jakno czło-
wiek dzejający w rozmajitëch strzodowiszczach, òd 

Jón Wërowińsczi wëbróny na przédnika Kaszëbskò-Pòmòrsczégò Zrzeszeniô

W szkołach, świetlicach, domach i przy cho-
ince na Rynku w centrum Sierakowic – 6 grudnia świę-
ty Mikołaj wraz ze swoimi pomocnikami odwiedził 
wszystkie grzeczne dzieci, przynosząc im słodkie upo-
minki. 

Na ten szczególny dzień wszystkie dzieci – 
starsze i młodsze – czekały z niecierpliwością przez ca-
ły rok. Mikołaj z pomoc-
nikami już przed południem 
rozpoczął odwiedziny w po-
szczególnych sołectwach
i szkołach.  

Ku lminacy jnym 
momentem tego dnia było 
rozświetlenie choinki w cen-
trum Sierakowic. Po połud-
niu, przy dźwiękach świą-
tecznej muzyki, choinka 
rozbłysła tysiącami świa-
tełek. A dzieci, po raz kolej-
ny, mogły spotkać się z Mi-
kołajem i otrzymać słod-
kości. 
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Gminę Sierakowice odwiedził św. Mikołaj
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tëch nôniższich pòczinającë, a na nôwëższich kùńczą-
cë, bãdze rozmiôł przeprowadzëc i wdrożëc wôżné dlô 
Kaszëbów i Pòmòrzôków zadania, jaczé wiedno przed 
ną òrganizacją stojałë i dali stoją, to je wszelczé 
zadania sparłãczoné z chrónienim i rozwijã kaszëb-
sczégò jãzëka, ale téż z dzejaniama na rzecz bòkadny 
kùlturë Kaszëb i Pòmòrzégò.

Na pòdczorchniãcé wôrt je przëwòłac słowa 
Méstra Jana – jaczégò rok jesz dërchã dérëje: Trepczik 
w jednym ze swòjich dokazów gôdôł tak W régach 

Zrzeszeniô mdze kòżdi z nas, ni ma cobë szedł apart!. 
Ceszmë sã tej wszëtcë z tegò, że jesmë w zdrëszony 
spòlëznie, że dërchã mómë czegò dozerac, wënérëjmë 
kòżdégò, chtëren chce do pòspólnégò dzeła dokładac 
swój dzélëk, a òsoblëwie ceszmë sã z tegò, że cëgã jesz 
chcemë biôtkòwac ò domôcëznã, robic dlô ji dobra, 
pòswiãcywac swój czas – a to deklarëje wëbróny 
przédnik, chtërnémù żëczimë wiele zwënégów i mą-
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W 2019 roku Biblioteka 
Publiczna Gminy Sierakowice 
otrzymała dofinansowanie
w wysokości 12.000 zł na zakup 
nowości wydawniczych. Zakup 
książek zrealizowano ze środków finansowych 
Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, w ra-
mach Narodowego Programu Rozwoju Czytelnictwa. 
Wśród zakupionych 497 woluminów znalazły się 
powieści obyczajowe dla dorosłych i młodzieży, 
książki dla dzieci oraz literatura popularnonaukowa. 
Literatura piękna, powieści obyczajowe, sensacyjne 
itp., stanowiły 60% (297 woluminów) ogólnej liczby 
zakupionych książek. Książki dla dzieci, w ilości 134 

woluminów, stanowiły 27% zakupionych egzem-
plarzy, pozostałe 13% (61 woluminów) stanowią 
głównie książki dotyczące historii Polski i historii 
powszechnej, reportaże, biografie, wspomnienia itp. 
Wyboru literatury dokonano na podstawie analizy 
zainteresowań czytelników oraz stanu księgozbiorów 
Biblioteki w Sierakowicach i Filii w Gowidlinie.

Joanna Telega

Narodowy Program Rozwoju Czytelnictwa

W ostatnim kwartale roku, tradycyjnie już, 
biblioteka zorganizowała jesienne warsztaty czytel-
nicze dla uczniów oraz spotkania z przedszkolakami. 
Odwiedzili nas uczniowie ze Szkoły Podstawowej
w Sierakowicach, Jelonku i Łyśniewie. W listopadzie 

odbyły się spotkania z przedszkolakami obu sierako-
wickich przedszkoli samorządowych. W ostatnim 
tygodniu listopada po raz kolejny odwiedzili bibliotekę 
wychowankowie świetlicy socjoterapeutycznej „Tę-

cza” w Sierakowicach. Wszystkim dzieciom i opieku-
nom bardzo dziękujemy za aktywny udział w zaję-
ciach i zapraszamy na kolejne spotkania w przyszłym 
roku. Fotorelacje ze spotkań można znaleźć na stronie 
biblioteki:  w zakładce www.bibliotekasierakowice.pl
DLA DZIECI – GALERIA ZDJĘĆ.

Joanna Telega
Foto: nadesłane

Zajęcia czytelnicze w Bibliotece Publicznej Gminy Sierakowice
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Drużyna Zespołu Szkół Pondgimnazjalnych
w Sierakowicach zajęła pierwsze miejsce w wielkim 
finale XII edycji konkursu „Podhalańskie, spiskie
i orawskie drogi do niepodległości”, zorganizowanym 
przez partnerski powiat tatrzański. Motywem prze-
wodnim tegorocznych zmagań konkursowych była 
tematyka związana z zapomnianymi dokonaniami pol-
skich naukowców i inżynierów rozsianych po całym 
świecie. Konkurs po raz trzeci odbył się pod hono-
rowym patronatem prezydenta RP Andrzeja Dudy.  

W skład zwycięskiej drużyny, która reprezen-
towała ZSP wchodziły uczennice II klasy TE/TA: 
Agata Koszałka, Izabela Majkowska oraz Weronika 
Kotłowska. Nauczycielem przygotowującym mło-
dzież do zmagań konkursowych był pan Łukasz Reiter.

Wcześniej odbyły się eliminacje powiatowe 
wyżej wymienionego konkursu, w których rywalizo-
wało 6 drużyn. Sierakowiccy uczniowie znaleźli się
w pierwszej trójce. Uczniowie ZSP zajęli pierwsze 
miejsce, zaś uczniowie Branżowej Szkoły I stopnia – 
trzecie. Nagrodą za ciężką pracę był udział w wy-
cieczce do Zakopanego, wytyczoną śladami miejsc 
pamięci narodowej. Uczniowie BSIs: Arkadiusz 
Kolke, Zuzanna Leyk oraz Paulina Kierznikiewicz 
prezentowali uczestnikom konkursu portrety, które 
startujący w konkursie musieli rozpoznać. Wzięli 
także udział w uroczystych obchodach Narodowego 
Święta Niepodległości. W zgodnej opinii ich udział
w finale ogólnopolskiego konkursu historycznego był 
niesamowitym przeżyciem i nowym doświadczeniem.

Wielki finał konkursu odbył się w czwartek, 7 
listopada, na terenie Szkoły Podstawowej im. Legio-
nów Polskich w Poroninie. Rywalizacja była bardzo 
zacięta, a uczestnicy wykazali się dużą wiedzą. Aby 

wyłonić zwycięską drużynę, konieczna była dogryw-
ka, którą wygraliśmy!

Następnego dnia odbyły się rocznicowe ob-
chody Święta Niepodległości, które rozpoczęły się 
przed Gminnym Ośrodkiem Kultury w Poroninie.
W towarzystwie Kompanii Reprezentacyjnej I Batal-
ionu 21 Brygady Strzelców Podhalańskich z Rzeszo-
wa, orkiestry ludowej, pocztów sztandarowych oraz 
zaproszonych gości uczestnicy konkursu przema-
szerowali do kościoła p.w. św. Marii Magdaleny w Po-
roninie. Po uroczystej mszy świętej w intencji ojczyz-
ny uczniowie i nauczyciele zaprezentowali wzrusza-
jące widowisko patriotyczne. Następnie na miejsco-
wym cmentarzu, w obecności władz samorządowych, 
przy symbolicznym grobie miejscowych bohaterów 
walk o niepodległość odczytano apel poległych
i oddano salwę honorową Kompanii Reprezentacyjnej. 
Uczestnik naszej drużyny złożył w tym symbolicznym 
miejscu wiązankę kwiatów w imieniu polskiej mło-
dzieży. Nasi uczniowie pięknie prezentowali się
w strojach kaszubskich i wśród wielu pocztów sztan-
darowych wzbudzali wielkie zainteresowanie mediów 
oraz miejscowych górali. Na czele delegacji reprezen-
tującej powiat kartuski stał dyrektor szkoły – pan Grze-
gorz Machola, który na zakończenie pobytu serdecznie 
podziękował gospodarzom za gościnność i wspaniałą 
atmosferę.

Gratuluję naszym uczniom zwycięstwa w 
ogólnopolskim konkursie, który tematyką nawiązywał 
do Narodowego Święta Niepodległości. Jednocześnie 
pragnę podziękować Gminnemu Ośrodkowi Kultury 
w Sierakowicach za wypożyczenie strojów ludowych.

Łukasz Reiter

Ogólnopolski sukces uczniów Zespołu Szkół w Sierakowicach

Filia w Gowidlinie od wielu lat prowadzi w 
każdy piątek zajęcia dla dzieci pod nazwą „Spotkania z 
bajką”. Uczestnicy z chęcią słuchają, czytają i 
wspólnie się bawią. W tym sezonie, w listopadzie, 
okazją do spotkania był Światowy Dzień Pluszowego 
Misia. Poza cyklicznymi spotkaniami Filię odwiedzają 
uczniowie ze Szkoły Podstawowej w Gowidlinie. 
Fotorelacje ze spotkań można znaleźć na stronie 
biblioteki www.bibliotekasierakowice.pl w zakładce 
DLA CZYTELNIKÓW – GALERIA ZDJĘĆ.

Joanna Telega
Foto: nadesłane 

„Spotkania z Bajką” w Filii w Gowidlinie

Spotkanie z Bajką
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